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Tablouri celebre Cuvântul ierarhului

Limba noastră română a fost botezată în cristelnița Bisericii!
† IOAN al Banatului 

Iubiți frați și surori, mai întâi să ne înto-
arcem o clipă privirea în sus și apoi spre 

adânc și să ne aducem aminte și să cinstim astăzi 
graiul mamelor noastre, limba română. Și v-aș 
ruga, împreună cu mine, nu să cântăm un cântec 
în limba română, dar să rostim câteva cuvinte 
dulci și sfinte în limba noastră română.  

Și ziceți cu mine: „Cu noi este Dumnezeu!” 
(publicul repetă – n. red.) Mai rostiți cu mine cu-
vântul dulce „Mamă” (publicul repetă – n. red.). Mai rostiți un 
cuvânt sfânt și dulce, pentru care s-au jertfit eroii neamului, cu-
vântul „Patrie” (publicul repetă – n. red.). Binecuvântată să fie în 
veci limba noastră română, care a fost botezată în cristelnița Bi-
sericii! Aici a fost botezată limba noastră, în cristelnița Bisericii, 
și nădăjduim să dăinuie până la sfârșitul veacurilor, pentru că, de 
o vreme, și Dumnezeu grăiește cu poporul român în limba noastră 
dulce română, a mamelor noastre.  

Bine ați venit în țara spicelor de grâu, prieteni ai lui Hristos! 
Bine ați venit în orașul în care abia ați venit de câteva clipe și veți 
vedea încă trandafirii având petalele roșii, stropite de sângele tine-
rilor și muncitorilor din Timișoara în Decembrie 1989!  

Acolo unde sunteți cazați dumneavoastră, în căminele 
studențești, s-au unit cele două forțe anticomuniste și împotriva 
ateismului în spațiul nostru românesc. Acolo, în zona aceea s-au 
unit tinerii și cei ce trudeau în fabricile acestei cetăți și au venit 
spre Operă, apoi au îngenuncheat la Catedrală.  

Este orașul care a spart zidul ateismului din țara noastră. Noi 
știm de un zid al Berlinului, dar zidul nostru nu l-a văzut nimeni. 
Multă vreme am avut și noi un zid pe care scria: „Ateism. Ieși 
afară, Dumnezeu! Ieși afară, Hristos, din țara aceasta!” Așa s-a 
spus aproape 50 de ani. De aici s-a sfărâmat zidul ateismului și a 
fost lăsat Hristos să umble liber în cetatea acesta și în toate cetățile 
neamului nostru românesc. Nu am putea spune că, înainte de 1989, 
Dumnezeu Hristos părăsise țara aceasta. N-a părăsit-o. Dar Hristos 
nu umbla liber pe ulițele Timișoarei sau ale altor orașe. Smerit, a 
intrat în biserică și în inima celor care L-au primit.  

Iubiți tineri,  sunteți veniți aici din tot spațiul nostru românesc, 
din diaspora românească și din atâtea biserici surori cu noi și le 
mulțumim ierarhilor și întâistătătorilor din Bisericile Surori, care 
și-au trimis tineri și ierarhi aici, să întărim prietenia și legământul 
sfânt între tot ce înseamnă lume ortodoxă.  

Fiți alături de preoții dumneavoastră, nu-i lăsați singuri. Ei, 
la altar, duc rugăciunile frățiilor voastre și cheamă puterea harului 
Duhului Sfânt, ca, din bobul de grâu, să se facă Trupul Domnului 
nostru Iisus Hristos, pe care ni l-a dat ca pâine a vieții.  

Rămâneți torțe vii în Bisericile frățiilor voastre și rog pe 
Dumnezeu ca prietenia ce se va lega zilele acestea între tinerii din 
Banat, din țară, din diaspora și din celelalte țări să dăinuie mult 
timp, până la venirea Mântuitorului. Rog pe Mântuitorul nostru 
Iisus Hristos să binecuvânteze prietenia dintre tinerii din Banat și 
tinerii iubitori de Hristos din lumea întreagă!  

Fiți binecuvântați de Preasfânta Treime Dumnezeu!
  

(Fragment din cuvântul Mitropolitului Banatului către participanții la festivitatea 
de deschidere a Întâlnirii Tinerilor Ortodocși 2023, eveniment care s-a desfășurat 

la Timișoara la începutul acestei toamne.)

Toamna nu înseamnă doar ploi neîncetate și frig, ci și un amal-
gam de culori, umbre colorate și seri calde în sânul familiei. 

În „Toamna” modernistului ceh Alfons Maria Mucha, amprenta tristeții 
din vara trecătoare a fost ștearsă de prezența unei femei. Imaginea ei 
personifică fertilitatea și prosperitatea. Ciorchinii de struguri se vor trans-
forma în curând într-un vin mult așteptat. „Toamna” lui Mucha, pare o 
iubită amabilă, generoasă și abundentă, care adunând întregul soare al 
verii pe care l-a absorbit cu fiecare petală și cu fiecare frunză, aduce iu-
bitului fructele recoltate.               

De frumusețea toamnei au fost fascinați pictorii dintotdeauna, iar 
despre splendoarea ei au scris poeții. Vă amintiți? „A venit toamna, aco-
peră-mi inima cu ceva, cu umbra unui copac sau mai bine cu umbra ta.” 
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NITCHIDORF
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

  Pagină realizată de Anca ANDREI

„Eu așa i-am privit și așa îi voi privi toată viața pe copiii consătenilor mei: 
ca pe niște prieteni tineri!“

Dănuț DRĂGHICI - Primar al comunei Nițchidorf

La mijlocul lunii trecute, 
când jurnalul nostru 

se afla tipărit, elevii comu-
nei Nițchidorf s-au reîntors pe 
băncile școlii bucurându-se de 
o frumoasă festivitate de deschi-
dere a noului an de învățământ. 
Dacăli, părinți, elevi, aflați în- 
tr-o admirabilă comuniune 
sufle-tească au dăruit copiilor 
momente pline de candoare. Cu 
acest prilej, prezent fiind la fes-
tivitate, l-am întrebat pe dom-
nul primar Dănuț Drăghici, cum 
trăiește această zi, iar domnia sa, 
cu amabilitate mi-a spus:  

„De-a lungul anilor și îna-
inte de a fi primar trăiesc această 
zi cu aceeași intensitate cu care 
personal am trăit prima mea zi 
de școală. Mă regăsesc în emoția 
fiecărui elev, în candoarea pri-
virii lor și, regăsindu-mă, mă în- 
cearcă, inerent, tristețea trecerii  
anilor. Am intrat în școală cu 
aceleași gânduri și poate cu ace- 
leași idealuri ca și acești prieteni 
tineri ai mei. Pentru că eu așa 
i-am privit și așa îi voi privi toată 
viața pe copiii consătenilor mei: 
ca pe niște prieteni tineri. Să nu 
vă mirați când spun asta pentru 
că o prietenie se poate naște și 
din contraste. În acest caz din 
contrastul impus de vârstă.“  

Întrebându-l ce le dorește 
acestor copii, domnul primar a 
conchis:  „Le doresc ca în fieca- 
re zi de școală să crească în su- 
fletul lor încrederea în sine și  
această încredere să nu îi pără-
sească niciodată!” În încheierea 
dialogului nostru domnul pri-
mar ne-a rugat să publicăm cât 
mai multe fotografii cu elevii 
comunei sale, pentru a vedea și 
cititorii din alte județe ce viitor 
frumos are comuna Nițchidorf. 
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 Pagină coordonată de Ramona MIHEȚ

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

In memoriam Mariana Dobîndă
 Prof. dr. Dumitru TOMONI  

În dimineața zilei de 13 august 2023, 
o altă veste tristă a marcat comuni-

tatea profesorilor și elevilor de la Liceul 
Teoretic „Traian Vuia” Făget, pe mulți prie-
teni și cunoscuți: a decedat profesoara Maria-
na Dobîndă, al treilea dascăl trecut la cele 
veșnice în decursul a două săptămâni. Ne-a 
părăsit unul dintre valoroșii profesori ai liceu-
lui făgețean, dascăl cu vocație și pasiune pen-
tru profesia aleasă, bine pregătit profesional și 
psiho-pedagogic, cu multă dragoste și prețuire 
pentru elevii săi. Mariana Dobîndă nu a fost 
doar profesoara dornică de a transmite cât mai 
multe informații elevilor săi, de a le forma de-
prinderea de a lucra independent, de a-i face 
competitivi, dovadă fiind numeroasele premii 
și distincții obținute la concursurile și olim-
piadele școlare, dar a avut înțelepciunea de 
a privi educația în complexitatea ei, formân- 
du-i pentru viață. A acordat o mare importanță 
actului educational sub diferitele lui aspecte, 

fiind pe deplin conștientă că menirea școlii 
nu trebuie redusă la oferirea de informații, ci 
extinsă și la formarea de deprinderi intelec-
tuale și de caractere, elevii de astăzi fiind 
cetățenii de mâine. A fost o soție devotată și 
o mamă grijulie, investind în 
familie energii nebănuite, dra-
goste necondiționată și multă 
toleranță, familia fiind uni-
versul deplinei împliniri. Fire 
întreprinzătoare, dincolo de 
munca la catedră, a desfășurat 
și alte activități pentru a asigu-
ra cele mai bune condiții de 
educație celor doi fii, Călin și 
Ionuț. Mariana Dobîndă s-a 
născut în localitatea Nădab, 
județul Arad, în 7 septembrie  
1957, a urmat studiile preuniversitate în lo-
calitatea natală și la Chișineu-Criș, apoi cele 
universitare la Oradea și la Timișoara.  A fost 

profesor de matematică și fizică la Școala 
Gimnazială din Burjuc, județul Hunedoara, 
Școala Gimnazială Curtea și din 1985 la Li-
ceul Teoretic „Traian Vuia” Făget, pensionân-
du-se în anul 2018. „Toți primim semnele și 

veștile morții, deoarece pen-
tru asta ne-am născut”, spu-
nea cu deplin temei un mare 
scriitor român. Și totuși, în 
ciuda acestuia adevăr axio-
matic, orice moarte este dure- 
roasă, orice moarte lasă ur-
mări, cu atât mai mult una 
neașteptată și atât de rapidă. 
De aceea, acum, la despărțire, 
pentru consăteni, prieteni sau 
cunoscuți, dar mai ales pen-
tru generațiile de elevi, va 

rămâne amintirea unui dascăl dedicat și dor-
nic de a-și ajuta semenii. 

Rămas bun, distinsă colegă!

Poetul care a inventat-o pe „Zara-
za” şi i-a consolidat faima lui 

Constantin Tănase, a venit pe lume în 
satul Sulița din Botoşani, pe 27 octombrie 
1887. Mic de statură, cu o înălțime de doar 
1,50 m, poetul însuși făcea haz de statura 
sa, iar prima poezie pe care a publicat-o a 
fost semnată „Mic și-al dracului”.  

„Pribeagu jonglează cu versurile și cu 
ideile așa cum vrea, e un talent unic, o îm-
perechere ciudată de umor și melancolie, 
de trufie și umilință, de revoltă și resem-
nare. Versurile domnlui Pribeagu merită 
să fie citite de toți cei ce cred că viața ar 
putea fi mai frumoasă dacă oamenii ar fi 
mai cumsecade”, scria în 1915, la apariția 
volumului „Vârfuri de spadă”, revista 
Universul literar.  

Cartea lunii octombrie  
Fiica de la Auschwitz  

Dragi cititori ai Jurnalului Inter-
regional Banatul, în această 

lună vă recomand să citiți cartea trăită 
de Tova Friedman. Una dintre cele mai 
tinere supraviețuitoare ale lagărului 
Auschwitz-Birkenau care își povestește 
amintirile din cea mai întunecată 
perioadă a secolului XX.  

Tova Friedman avea patru ani 
atunci când ghetoul din Polonia unde 
locuia a fost lichidat, 
după care, împreună 
cu părinții ei, a fost 
deportată într-un lagăr 
de muncă nazist. La 
șase ani, a fost trimisă 
cu mama ei în lagărul 
de exterminare Aus-
chwitz-Birkenau.  

În cele șase luni 
cât a stat acolo, Tova 
a fost martora a nenumărate atrocități și 
s-a aflat la un pas de moarte de mai multe 
ori, fiind una dintre puținele persoane 
care a scăpat cu viață dintr-o cameră 
de gazare. În ianuarie 1945, în timp ce 
plutoanele de execuție naziste lichidau 
ultimii supraviețuitori din lagăr, Tova și 
mama ei au scăpat ascunzându-se printre 
cadavre.  

Scrisă împreună cu fostul reporter  
de război Malcolm Brabant, „Fiica  
de la Auschwitz” este o mărturie cutre-
murătoare despre unele dintre cele mai 
mari crime din istoria umanității.  

Rubrica elevilor                                     Cum e corect?  
Dintr-un interesant articol semnat de Monica Andronescu aflăm că chiar și știrile mondene 

sau senzaționaliste trebuie scrise corect gramatical. Nimic mai adevărat. Dar asta nu e 
tocmai o… regulă la noi. Greșelile de toate felurile se țin lanț, publicul nu protestează, ci consumă 
cuminte ce i se oferă. „Tatăl unei fete abuzată sexual l-a atacat pe bărbatul care i-a batjocorit fata”, 
anunța un site cunoscut. Serios? Chiar așa, „tatăl unei fete abuzată?” Nici măcar timpanul nu tresare? 
Pentru cei lipsiți de noțiuni gramaticale, nimic de mirare! Doar e vorba despre o singură fată, nu?!  

Ei bine… da! E vorba despre o singură fată, doar că… nu despre asta e vorba! E o problemă 
gramaticală: un acord pe care cei lipsiți de noțiuni gramaticale nu îl înțeleg, drept care îl greșesc. Prin-
tre greșelile deloc scuzabile care s-au generalizat în ultimii ani se află cele cauzate de necunoașterea 
acordului între adjectiv/ verb la participiu și substantiv la forma de genitiv-dativ, mai ales în cazul 
substantivelor de gen feminin. În exemplul nostru, substantivul „unei fete” e folosit la forma de 
genitiv, iar participiul care îl însoțește trebuie să se acorde în gen, număr și caz cu el. Forma corectă 
de participiu pentru „a abuza”, la feminin, singular, genitiv-dativ, este „abuzate” (la nominativ fiind 
„abuzată”: „o fată abuzată”). Concluzia? Este corectă gramatical formularea „tatăl unei fete abu-
zate” („abuzate” se acordă cu „unei fete”). Așadar, spunem și scriem, ca să amintesc titlul unei cărți 
cunoscute (nu „cunoscută”), „Memoriile unei fete cuminți” (nu „cuminte”), „amintirile liceenei 
frumoase” (nu „frumoasă”), „mărturia femeii sechestrate” (nu „sechestrată”).  

Când aveți o clipă, priviți dumneavoastră spre ecran, când talk show-urile și jurnalele infor-
mative sunt în toi pe canalele de știri, adică tot timpul, aruncați un ochi la știrile din nenumărate 
publicații online și o să vedeți realitatea chiar și acolo unde nu v-ați aștepta. De astfel de… „detalii”, 
care se învață tot la școală și sunt activate și de instinctul vorbitorului nativ, puțini se mai împiedică.  

Deși port o mare stimă
Și am respectat mereu
Și pe popă și pe pastor
Și pe rabinul evreu

Totuși eu am o remarcă
Deși nu e paradox
Însă cel mai vesel popă
Este popa ortodox.

Fie praznic, nunți, botezuri
Sau la orice slujbă sfântă
Chiar și la înmormântare
Popa cântă, popa cântă.

Dar cel mai deștept dintr-înșii
Mai dibaci, mai diabolic
Este fără îndoială
Bruder, pastorul catolic.

Auziți iubiți prieteni
Ce abil, ce diplomat
Pe toți tinerii-i însoară
El rămâne neînsurat.

Cel mai crunt însă-i rabinul
Ăsta, merge-n contra firi
Vrea mortiș ca să distrugă
Fericirea omenirii.

Auziți ce barbarie
Zău că merită bătaie
Unde trebuie să adauge
Rabinul de acolo taie!  

Dispută 

religioasă

Un poet pe nedrept uitat – Ion PRIBEAGU
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Educația este o preocupare constantă!“

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Darius Adrian POSTELNICU - Primar al orașului Jimbolia

Unul dintre cele mai importante 
aspecte care se află permanent 

printre preocupările autorităților locale 
este asigurarea unei infrastructuri școlare 
moderne și sigure.

„Sfârșitul verii coincide mereu cu  
noi începuturi în ceea ce privește învăță-
mântul. Copiii care abia pășesc în primele 
clase, elevii care se reîntorc în mediul fa-
miliar și dascălii care își reiau activita-

tea sunt cei care animă zilnic atât de mult orașul. Pentru că educația 
este o preocupare constantă și deoarece mi-am propus să contribui 
la îmbunătățirea actului educativ, multe dintre proiectele implemen-
tate de administrația locală s-au îndreptat înspre 
acest domeniu. Fie că vorbim despre tabletele 
sau tablele interactive, fie că evidențiem moder-
nizarea unor spații, toate aceste lucruri contri-
buie la crearea unui mediu adecvat studiului și 
acumulării de informații și cunoștințe.

Le doresc tuturor celor care sunt implicați 
în procesul educațional să aibă parte de un în-
ceput de an școlar plin de determinare, opti-
mism și putere de muncă. Aștept cu nerăbdare 
ca orașul să se împodobească de vocile vesele 
ale copiilor care frecventează școlile noastre“, a 
spus domnul Darius-Adrian Postelnicu, prima-
rul orașului Jimbolia.

Clădirile școlare adecvate, dotate cu facili-
tăți moderne și tehnologii avansate, creează un 
mediu propice învățării eficiente.

Construcția și renovarea clădirilor școlare 
ar trebui să urmărească standardele de eficiență 
energetică și să folosească materiale ecologice. 
Astfel, nu numai că ar fi reduse semnificativ cos-
turile, pe termen lung, dar s-ar asigura un mediu 
mai sănătos pentru generațiile viitoare. Așadar, 
a fost depus și urmează a fi semnat contractul de 
finanțare în valoare de 21.937.198,38 lei pen-
tru proiectul ce vizează reabilitarea structurală 
și energetică a Liceului Tehnologic. Se vor exe-
cuta lucrări ce constau în reabilitarea termică, 
repararea pereților, consolidarea clădirii și a  
planșeului, precum și lucrări de creștere a 
eficienței energetice astfel încât să se obțină o reducere a consumului 
anual specific de energie finală pentru încălzire cu cel puțin 50%.

Un alt obiectiv al administrației publice locale este acela de a 
sprijini alocarea de resurse adecvate pentru școli, inclusiv echipa-
mente pentru laboratoare, materiale didactice interactive și acces 
la tehnologie. O educație modernă trebuie să se adapteze la noile 

tehnologii și să ofere elevilor oportunități de învățare diversificate și 
captivante. De aceea Primăria Jimbolia a depus, a câștigat și a sem-
nat contractul de finanțare dedicat proiectului „Dotarea cu mobilier, 
materiale didactice și echipamente digitale a unităților de învățământ 
preuniversitar de pe raza orașului Jimbolia, Județul Timiș”, în valo-
are de 2.328.518,72 lei (TVA inclus), din cadrul Planului Național 
de Redresare și Reziliență, Componenta C15 – Educație. Acest pro-
iect presupune dotarea sălilor de clasă, a laboratoarelor/atelierelor 
școlare cu echipamente IT din domeniul tehnologiei informației, spre 
exemplu: tablă interactivă, laptop sau sistem all-in-one, sistem de 
sunet, cameră videoconferință, imprimantă multidisciplinară, scan-
ner documente portabil, precum și cu mobilier și materiale didactice.

Acesta nu este un proiect singular, Primăria Jimbolia imple-
mentând cu succes pe cel ce a vizat dotarea 
Școlii Gimnaziale și a Liceului Tehnologic din 
oraș cu 1275 tablete școlare cu internet 24 luni 
inclus, 61 table interactive și 105 laptopuri. Pro-
gramul Operațional Competitivitate a constituit 
sursa de finanțare a acestui proiect, cu o valoare 
totală de 2.915.244,61 lei (TVA inclus).

O contribuție importantă în dezvoltarea ar- 
monioasă a copiilor o are sportul. Ca atare, proce- 
sul de dezvoltare a infrastructurii sportive din oraș  
reprezintă un pas important pentru autoritățile 
locale. Astfel, continuă și urmează a fi finaliza-te 
lucrările din cadrul proiectului ce vizează extin- 
derea, reabilitarea și dotarea Școlii Gimnaziale,  
clădirea din strada George Enescu nr. 9, în valoa- 
re de 3.288.286 de lei, precum și la cel ce se 
referă la extinderea, reabilitarea și dotarea clădi-
rii din strada Lorena nr. 33-35 a Școlii Gimna-
ziale, în cuantum de 2.398.183 de lei. Aceste obi-
ective de investiții sunt finanțate în cadrul POR 
2014-2020. De asemenea, se întreprind lucrări  
la proiectele finanțate în cadrul PNDL, și anume 
,,Demolare clădire existentă și construire clădire 
grădiniță cu 6 grupe, cu program prelungit și cu 
bucătărie proprie, cu regim de înălțime P+2E în 
localitatea Jimbolia, str. Republicii nr. 21”, în 
valoare totală de 6.098.940 de lei și ,,Demolare 
clădire existentă și construire clădire gradiniță cu  
3 grupe, cu program normal și cu servirea mesei 
în regim de catering, cu regim de înălțime P+1E 

+M parțială în localitatea Jimbolia, str. Gheorghe Doja nr. 44”, în 
valoare totală de 2.532.600 de lei. Cele două grădinițe sunt în stadiu  
avansat de execuție, se efectuează finisajele interioare și exterioare,  
inclusiv la fațadele clădirilor și la amenajarea curților interioare.  
Următoarea etapă vizează demararea procedurilor de achiziție publică  
pentru dotarea cu mobilier a spațiilor dedicate procesului educațional.

Borders of Rock

Festivalul „Borders of Rock”, ediția a II-a, s-a desfășurat și anul acesta la Jimbo-
lia, în 1 și 2 septembrie 2023. Astfel, în fiecare dintre cele două zile, începând 

cu ora 19, scena Teatrului de Vară din Jimbolia a răsunat în acorduri de muzică rock. 
Vineri, 1 septembrie, pe scenă au urcat Deathskin (România), LEDENE OČI (Ser-
bia), Selfish Murphy (Ungaria-România) și Dincolo De Ziduri (România). Sâmbătă, 2 
septembrie, au cântat următoarele trupe: Closed Book (România), The Hidden Jester 
(România), Small Things / blink-182 tribute (Ungaria) și Remedy (Serbia).

La festivalul „Borders of Rock” accesul publicului a fost liber și gratuit!
Proiectul „Borders of Rock” a beneficiat de finanțare prin programul TimCultura 

2023 al Consiliul Județean Timiș, cu sprijinul Primăriei și Consiliului Local Jimbolia.

Unui rival
Cincinat PAVELESCU

Ca stat şi ca talent sunt mic,
E foarte trist, dar nu-i nimic.
Dar până ţara o să ştie
Cât e de-nalt al meu rival,
Îl judec dup-a lui prostie.
Şi mi se pare colosal.
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Pagină realizată de prof. Camelia FOGAȘ

Prof. Sergiu Ovidiu PÎRVAN - Director al Școlii Gimnaziale Vermeș

„În vacanța de vară, am primit o finanțare serioasă de la Primăria și Consiliul Local Vermeș 
pentru a moderniza școala din localitate!“

Domnul Ion Iacob Damian, primarul comunei Vermeș, a ținut recent să mă atenționeze telefonic: 
„Doamnă profesor, a început anul școlar și cred că ar fi bine să promovați școala noastră vermeșeană, 

care a dat atât de multe valori, chiar și Banatului dumneavoastră de pustă, stând de vorbă cu bunul ei director!” 
Ceea ce precum citiți, am și făcut.  

Domnule director Sergiu Ovidiu 
Pârvan, ați început anul școlar, dar cum 
a fost în vacanța de vară?   

În vacanța de vară, am primit o finanțare serioasă de la Primăria și 
Consiliul Local Vermeș pentru a moderniza școala din localitate. Am 
reușit să refacem fațada cladirii. Am dat o altă culoare, am refăcut gar-
dul și porțile, i-am dat o imagine nouă și foarte atractivă școlii noas- 
tre, fiindcă avea nevoie. Am lucrat și la curtea de acces, iar în inte- 
rior toate sălile de clasă au fost renovate și zugrăvite. Bineînțeles că 
au fost făcute și micile reparații la instalațiile termice și oriunde a fost 
necesar. Școala este ca nouă și arată spectaculos datorită sprijinului 
Primăriei și Consiliului Local Vermeș. Cu această ocazie am mod-
ernizat și magazia de lemne cu acoperiș nou, cu tot ce este necesar.  

De ce era necesar un asemenea proiect de modernizare a 
școlii?  

Pentru că ultima renovare a fost făcută cu 17 ani în urmă și se 
impunea o modernizare a întregii clădiri. Atunci lucrarile au fost 
făcute pe timp de iarnă și au avut loc niște efecte în timp nedorite. 
Decorativa s-a scorojit și a picat. Acum am făcut o nouă decorativă 
și i-am dat o nouă culoare. Am semnat și un alt proiect european, 
cred că este al patrulea de când sunt eu director. E în colaborare cu 
Primăria Vermeș. Primăria îl implementează. Noi suntem beneficia-
rii, pe componenta dotare și modernizare săli de clasă. Toate sălile 
vor fi dotate cu mobilier nou și table inteligente, inclusiv grădinița 
din Vermeș.  

Domnule director, care ar fi utilitatea proiectului pentru 
școală, pentru elevi și pentru profesori ?  

În primul rând, vreau să creăm condiții foarte bune de învățătură, 
pentru a se evita abandonul școlar. Am vrut ca școala să fie atractivă 
și pentru profesori și pentru elevi, fiindcă știm cu toții că interesul 

pentru școala începe să devină tot mai scăzut, iar unii elevi nu mai 
vor să urmeze o școală. Vrem să îmbunătățim și actul educativ. Profe-
sorii să vină cu plăcere să predea, să facă educație și să aibă condițiile 
cele mai bune și toate dotările școlare necesare.  

Ce ar mai trebui făcut împotriva abandonului școlar?  
În dificila problemă a abandonului școlar, trebuie intervenit de la 

nivel înalt și legislativ. Aici, ministerul trebuie să încerce să rezolve 
o situație complicată care persistă în sistemul de învățămânânt și 
dăunează  educației.  

Abandonul școlar este o problemă veche a sistemului din 
România. De ce credeți că elevii renunță la școală?  

Cred că de multe ori totul pornește de la faptul că mulți elevi 
consideră că nu au nevoie de școală și că se pot descurca singuri în 
viață, fără să aibă o educație școlară și că pot și obține câștiguri fără 
să urmeze cursurile unui liceu sau ale unei facultăți. Mulți consideră 
că nu au nevoie de așa ceva, că ei se vor descurca în viață fără liceu, 
fără școală, fără facultate. Văd și multe filme aberante pe Facebook, 
pe YouTube, pe Google și pe Instagram, care îndeamnă și dau idei de 
obținere de bani în mod facil și copiii cred că vor reuși și ei, că vor 
face bani cu lopata, așa cum văd pe aceste filmulețe, dar este o mare 
greșeală. E o capcană gravă.  

Ce ar trebui să înțeleagă elevii?  
Un lucru trebuie să înțeleagă elevii și părinții: fără o educație 

temeinică la școală nu se poate face mai nimic în viață, fără să ai o 
pregătire specială, să urmezi școala primară, liceul sau facultatea. 
Mulți elevi cad în capcana câștigului facil și renunță la școală. Totuși, 
știm cu toții că școala este grea și trebuie să înveți destul de mult. Ca 
să ajungi medic sau inginer sau profesor trebuie să înveți foarte mult, 
e nevoie de o muncă temeinică și îndelungată de ani de zile, iar în 
final câștigul va fi pe măsură, asemenea și satisfacția.

În data de 9 septembrie, pe platoul din 
fața Căminului Cultural din Vermeș, 

comună care a dat startul târgurilor de toamnă, 
s-a dansat, s-a cântat și s-au cumpărat bunătăți. 
Produsele tradiționale s-au îmbinat cu folclo-
rul și astfel a rezultat un nou episod de succes. 
Producători locali din Cornereva și Vermeș 
au pus pe mese cele mai bune bucate: brânză, 
dulceață, gemuri, murături, nelipsitele băuturi 
tradiționale, fructe și legume de sezon. Dansul 
popular și portul tradițional au fost prezentate 
cu mândrie de Ansamblul Vermeșana și de dan-
satorii din Jamu Mare.

Târgul Agricol din comuna Vermeș a ajuns anul acesta la a doua ediție
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Petru CAREBIA - Primar al comunei Coșteiu

Pagină realizată de Carmen MĂDĂLUȚĂ

„Am spus și spun tuturor consătenilor mei: nu trebuie să-mi mulțumiți, este datoria mea
 să fac tot ce pot pentru binele comunei și datoria dumneavoastră este să păstrați!“

Am trecut recent prin frumosul sat Țipari, localitate 
înființată în 1881, ca urmare a politicilor de colonizare 

conduse de regimul dualist austro-ungar instaurat după 1867 și 
în special a programului de înființare a noi colonii, începând cu 
1880. Astfel, în 1881, administrația maghiară a dispus înființarea 
așezării cu numele Szapáryfalva, pe un teren din proprietatea 
fiscului maghiar. Tot în acea perioadă, au fost defrișate 4.400 
de jugăre de pădure din hotarul comunei vecine, fosta localitate 
Sâlha, iar pământul arabil astfel câștigat a fost lotizat și împărțit 
coloniștilor maghiari, cu obligația de a achita prețul pământului 
într-un interval de 40 de ani.  

Au trecut de atunci 142 de ani, azi așezarea a căpătat, grație 
atenției administrației condusă de domnul primar Petru Carebia, o 
ținută modernă, care o face tot mai atractivă pentru oamenii care 
își doresc să înlocuiască vacarmul orașului cu liniștea și aerul cu-
rat, trăind într-o localitate ce se schimbă în bine văzând cu ochii. 
Acolo, întâlnindu-l pe primarul comunei, domnul Petru Carebia, 
am ținut să aflu câteva din realizările recente pe care primăria 
condusă de dânsul le-a încheiat. „Unul din obiectivele recent 
duse la bun capăt, mi-a spus domnia sa, obiectiv căruia i-am acor-
dat o atenție deosebită, ca de altfel tuturor proiectelor noastre, îl 
reprezintă capela localității, ale cărei lucrări au fost nu demult fi-
nalizate. De altfel, dumneavoastră ați fost aici și în perioada de 
început a lucrărilor efectuate la această clădire și aveți și imag-
ini în acest sens. Apoi am finalizat, cam tot în această perioadă 
și lucrările la un spațiu de recreere și joacă destinat copiilor, și 
nu numai lor. Pentru că este lucru știut: acolo unde se află copii 
mici, se află și cel puțin unul din părinți sau bunici.” Am vizitat 
după întâlnirea cu domnul primar și acest loc, lăsând imaginile să 
vorbească în locul cuvintelor. Întrebat dacă mulțumirile oameni-
lor l-au „ajuns”, domnul primar a conchis: „Doamnă Carmen, vă 
repet ce am spus și spun tuturor consătenilor mei: «Nu trebuie  
să-mi mulțumiți, este de datoria mea să fac tot ce pot pentru binele 
comunei și datoria dumneavoastră este să păstrați»!”
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Sabin Valentin LAZĂR - Secretar general al comunei Victor Vlad Delamarina  

Pagină realizată deBeatrice PĂSĂRICĂ

Că primarul comunei Victor Vlad Delamarina, domnul Ioan Cristian Cardaș, știe să-și aleagă colabo-
ratorii o dovedește prin bunul mers al activității primăriei pe care o conduce. O dovedește și prin pro-

iectele împlinite, dar și prin faptul că domnia sa a reușit să facă din personalul administrației o echipă unită și 
harnică. Cu unul din acești oameni din echipa sa administrativă am continuat în această ediție dialogul început 
în numărul trecut al jurnalului nostru.  

„Datorită domnului primar, noi avem o relație foarte bună cu toate instituțiile!“

Transparență 
administrativă

u Hotărârea nr. 33 din 25.08.2023 
privind neasumarea responsabilităţii comu-
nei Victor Vlad Delamarina cu privire la 
organizarea și derularea procedurilor de atri-
buire a contractelor/acordurilor-cadru pen-
tru achiziția produselor și pentru derularea 
măsurilor educative aferente Programului 
pentru şcoli al României, în perioada 2023-
2029 pentru unitățile de învățământ din co-
muna Victor Vlad Delamarina; u Hotărârea 
nr. 34 din 25.08.2023 privind aprobarea 
transportului gratuit pentru elevii din comuna 
Victor Vlad Delamarina; u Hotărârea nr. 
35 din 25.08.2023 privind aprobarea înche-
ierii unui contract de parteneriat cu Asociaţia 
Sportivă VHP Pădureni.

Domnule secretar general, v-am 
auzit spunând cu tristețe că apar mereu 
legi noi?  

Da, doamnă Beatrice, așa este, în țara asta apar mereu legi care 
modifică alte legi. Când te referi la un articol trebuie să amintești 
că din legea numărul cutare, modificată prin legea numărul cutare, 
modificată prin OUG cutare și tot așa. E năucitor, știm cu toții asta. 
Când te-ai obișnuit cu niște reguli, apare altă lege care schimbă regu-
lile și tot așa. Vine un guvern și schimbă ceea ce a făcut alt guvern.  

Totuși, cum reușiți să faceți față acestei situații extraordinar 
de complicată?  

Doamnă, datorită domnului primar, noi avem o relație foar-
te bună cu toate instituțiile, cunoaștem oamenii care lucrează în 
aceste instituții, putem comunica când avem probleme. Discutăm și 
încercăm să simplificăm lucrurile, să ne ajutăm. Așa lucrăm noi.  

Altfel?  
Altfel ar fi îngrozitor de complicat. Avem o comunicare bună cu 

Prefectura Timiș, cu Consiliul Județean Timiș, cu toate instituțiile 
deconcentrate și, când apare o problemă, o discutăm și o rezolvăm, 
să putem pune la dispoziția cetățenilor tot ce au nevoie ca să îi ajutăm 
și să le ușurăm și noi problemele lor, să le rezolvăm.   

Relații bune aveți evident și cu colegii secretari din celelalte 
primării?  

Avem o colaborare foarte bună și între noi secretarii de primărie. 
De asemenea, primarii, cu ajutorul Asociației Primarilor din Banatul 
Istoric, se cunosc și colaborează foarte bine. De altfel, domnul pri-
mar este și în comitetul de conducere al asociației.  

Domnule Lazăr, care ar fi alte probleme care ar trebui rezol-
vate de guvern pentru a ușura activitatea primăriilor?  

Fără îndoială că această birocrație foarte mare este prima  
dintre probleme, care ar trebui rezolvată, simplificată, fiindcă de 33 
de ani birocrația s-a complicat de la guvern la guvern, în loc să se 
simplifice.  

Ce experiență aveți dumneavoastră în administrație?  
Eu am o experiență în primărie de 20 de ani și cunosc bine 

această birocrație, care a devenit tot mai mare de la un guvern la 
altul.  

Această birocrație nu depinde de administrațiile locale să fie 
rezolvată?  

Toate aceste probleme mari nu depind de noi, dar noi ne lovim 
de ele, ele depind bineînțeles de guvern. E ceva situat mult deasupra 
noastră, dar cu calm și cu răbdare le rezolvăm pe toate, nu avem alte 
soluții. De aceea avem experiență, de aceea suntem aici la birouri, de 
aceea avem o activitate fructuoasă de 20 de ani, de aceea colegii mei 
se luptă și ei cu această birocrație și nu avem decât să o învingem.  

Care ar fi, domnule secretar general, soluția la această biro-
crație puternică?  

Părerea mea este că ar trebui să existe o mai mare încredere în 
oameni, să nu se mai ceară atâtea documente și avize și ștampile 
pentru orice. Nu cred că e nevoie de atâtea hârtii sau măcar, cum 
am mai spus, să fie simplificată această birocrație. O hârtie să aibă 
sens pentru cinci, șase, șapte, opt, alte hârtii. Într-o hârtie să intre 
alte opt-zece hârtii. E o soluție care se aplică în alte țări. Un aviz să 
aibă putere și să reunească alte cinci-șase avize sau ștampile. Asta e 
o soluție. Atunci se simplifică birocrația.  

Noroc că aveți o colaborare bună cu Consiliul Județean Timiș 
cu Prefectura!  

Sigur că da! Ne înțelegem foarte bine cu Prefectura și Consiliul 
Județean Timiș, colaborăm foarte bine, fiindcă nu se poate altcum-
va. Așa ne mai ușurăm și noi munca, știm să comunicăm. Dar, dacă 
la noi vorbim de birocrație mare în cazul unei primării de la sat, 
imaginați-vă ce este la Consiliul Județean sau la Prefectură. Cât de 
complicată trebuie să fie acolo birocrația!  

Domnule Lazăr, în următoarele luni, câte mai sunt din anul 
2023, care este proiectul cel mai important pe care îl veți desfășura?  

Bineînțeles că este vorba de proiectul de canalizare a celor trei 
sate. Pe acesta îl vom demara repede. Vom depune eforturi, cum 
spune domnul primar, ca să îl ducem la bun sfârșit, să finalizăm ca-
nalizarea în comună. Trebuia să înceapă, dar au fost contestații la 
licitație și birocrația e mare.  

În data de 8 septembrie 2023, începând cu orele 17.00, locuitorii comunei Victor Vlad 
Delamarina au petrecut alături de invitații Nicoleta Drăghici, Răzvan Timiș și Brio 

Band la Ruga de la Honorici, sat aparținător comunei.

Ruga de la Honorici
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Extinderea rețelei de canalizare în comuna Lenauheim

LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Din albumul comunei Lenauheim

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
Stimulent financiar pentru nou-născuți

Bugetul administrației locale pentru anul 2023 
prevede sume și pentru acordarea stimulentului  

financiar pentru nou-născuți, în valoare de 1500 lei.Acesta  
se acordă începând cu luna Februarie 2023 pentru fiecare  
copil nou-născut. Beneficiarii stimulentului financiar pen- 
tru nou-născuți sunt părinții/părintele copilului/copiilor 
nou-născuți, cu domiciliul ambilor părinți sau al părintelui 
(în cazul familiei monoparentale) în comuna Lenauheim, 
cu minimum 6 luni înainte de nașterea copilului.

Cererea pentru acordarea stimulentului financiar 
pentru nou-născuți se va depune la Primăria Comu-
nei Lenauheim, Compartimentul de asistență socială, 
împreună cu documentele doveditoare: u actele de 
identitate ale părinților sau al părintelui în cazul familiei 
monoparentale și al celorlalți membri ai familiei (cer-
tificate de naștere pentru familia cu mai mulți copii); u 
certificatul de naștere al copilului nou-născut; u cerere 
tipizată, conform prezentei metodologii; u extras de cont 
bancar. Copiile actelor de identitate și ale certificatelor de 
naștere vor fi certificate “conform cu originalul” de per-

soana responsabilă din cadrul Com-
partimentului de asistență socială.

Stimulentul financiar pentru nou- 
născuți se acordă o singură dată, în 
următoarele condiții: u ambii părinți 
sau părintele în cazul familiei mono-
parentale au/are domiciliul în comu-

na Lenauheim, cu minimum 6 luni anterior datei nașterii 
copilului; u dosarul cu actele doveditoare este accep-
tat numai dacă este complet; u la depunerea dosarului, 
beneficiarul este obligat sa prezinte actul de identitate și 
certificatul de naștere al copilului, ambele în original; u 
termenul de depunere a dosarului este de 30 zile de la 
data nașterii copilului.

Nu beneficiază de prevederile prezentei metodologii per 
soanelor care: u nu se încadrează în criteriile de eligibili-
tate stabilite de prezenta metodologie; u au depus dosar 
incomplet sau actele depuse nu sunt valabile; u nu au 
respectat termenul de depunere a cererii.

După depunerea dosarului, acesta va urma următoa-
rea procedură: u Lunar, Compartimentul contabilitate și 
Compartimentul de asistență socială întocmesc situația 
cererilor care respectă toate condițiile din prezenta met-
odologie în vederea emiterii dispoziției primarului pen-
tru aprobarea listei beneficiarilor stimulentului financiar 
pentru nou-născuți. u După aprobarea listei beneficiar-
ilor, stimulentul financiar pentru nou-născuți va fi virat în 
contul beneficiarului, până la finalul lunii următoare celei 
în care s-a aprobat cererea. u În cazul în care plata se 
va face în numerar, unul dintre părinți se va prezenta la casie- 
ria Primăriei Comunei Lenauheim cu actul de identitate.

Dezvoltarea comunei Lenauheim 
continuă, fapt pentru care domnul 

primar Ilie Suciu, alături de Marin Ţole, 
Secretar de Stat în Ministerul Dezvoltării, 
au semnat contractul de finanțare pentru 
proiectul: „Extindere rețea de canalizare 
în comuna Lenauheim“. Acest proiect a 
fost depus spre finanțare prin Programul 
Național de Investiții „Anghel Saligny“. 

Suma finanțată de Ministerul Dez-
voltării prevăzută pentru aceste proiect 
este de 18.000.000 de lei.

„În următoarele zile vom angaja un 
diriginte de șantier și vom semna con-
tractul de execuție a lucrării, licitația fiind 
realizată și câștigătorul desemnat“, a de-
clarat domnul Ilie Suciu, primarul comu-
nei Lenauheim.

Hipnoză 
de toamnă

Adrian PăUNESCU
E-o linişte plătită-atât de scump
Şi e o pace de sorginte sfântă
De se aude tăinuit cum cântă
Mătasea în ştiuleţii de porumb.

Colinele se-ntunecă de cai,
Amărăciunea toamnei reânvie
Şi cade sufletul din ciocârlie
Pecetluind ţâţânile din rai.

Dinspre poteci de purpură subţire
Se cântă imnul nunţilor de cerbi,
Cerboaice senzuale fată-n ierbi
Şi reîncep legende să respire.

Orfeu, curând, va fi răpit de sterpi
Şi-nchis într-un azil de patru lire.

Atelierele de distracție pentru copii și muzică 
la Zilele Grabațului 2023

„Ne bucurăm să fim împreună din nou: elevi, dascăli, 
părinți, comunitate locală!“

Ilie SUCIU, primar al comunei Lenauheim

După o binemeritată vacanță, 
ne bucurăm să fim împreună,  

din nou, elevi, dascăli, părinți, comu-
nitate locală. Pentru toți, septembrie, 
reprezintă, simbolic vorbind, sino- 
nimul pentru educație, pentru învăță-
tura de carte, pentru școală, pentru  
devenire, o treaptă necesară din viață,  
când împreună, începem un nou drum. Școala înseamnă, de fapt, în egală măsură, 
cunoaștere, știință, cultură, morală, spiritualitate, dragoste, respect, demnitate.

La început de an școlar, îmi 
exprim încrederea în dăruirea, bu- 
na credință și competența dască-
lilor noștri în capacitatea lor de a 
modela personalități și de a oferi 
modele de viață și profesie. Respon- 
sabili, deopotrivă, sunt și părinții, 

care au datoria de a se implica activ în educația propriilor copii, de a fi prezenți în 
viața școlii și de a dovedi că, pentru aceștia mai mult ca oricând „cei șapte ani de 
acasă” nu reprezintă niciodată doar vorbe goale.

Elevii vor fi provocați cu munca, cu disciplina, cu studiul serios și competiția 
continuă. Numai așa învățătura îi va face mai deștepți, le va da încredere în sine și 
le va aduce satisfacțiile acum și întotdeauna. Doar cei puternici, prin voință, putere 
de concentrare, răbdare, multă răbdare și perseverență, vor fi învingători.

Tuturor, elevi, părinți, bunici, colegi, parteneri ai comunității, vă doresc un 
drum ușor și cu multe rezultate.
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Din albumul comunei 

TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

Preot paroh Ovidiu Pavel FOALE - Biserica „Sf. M. MC. Gheorghe“ Topolovățu Mare

„Da, am simțit ajutorul și prietenia reprezentanților primăriei, 
în frunte cu domnul primar și domnul viceprimar!“

 Pagină realizată de Roxana  DAMIAN

Vorbind despre cauzele degradării spirituale a neamului românesc, acel „doctor de suflete”, care a fost 
Părintele de venerată amintire, Iustin Pârvu, spunea: „Păcatele sunt grele, determinate de sărăcie. Iar 

acele păcate grele sunt: desfrâul, despărţirile, sărăcia, plecarea tinerilor din ţară. Rămân copiii singuri. Dar 
problema cea mare este problema alcoolului!” Dar, adaug eu, la păcatele acestea se adaugă unul mult mai grav, 
necredința, îndepărtarea de Bunul Dumnezeu. 

 Preaonorate Părinte, vă vine sau nu să 
credeți, mai există oameni care se întreabă 
dacă există Dumnezeu! Cum credeți că se 

poate răspunde, să înțeleagă necredinciosul, cetățeanul obsedat de 
google, whatsapp, de facebook etc?  

Doamnă profesor Damian, situația este simplă: ca să vezi că 
Dumnezeu există trebuie să îl cauți.  Mesajul la fel de simplu este: 
Vino și vezi! Cel mai bine este să îl căutăm pe Dumnezeu acolo unde 
Dumnezeu este, iar Dumnezeu este peste tot. Totuși, Dumnezeu i se 
dezvăluie omului într-un mod cu totul deosebit, prin Sfânta Biserica, 
la Sfânta Liturghie, la sfintele slujbe religioase și la Sfintele Taine.   

Simplu!  
Da, răspunsul este simplu, împlinind îndemnul lui Hristos: 

fericiți cei săraci cu duhul și cu inima, că aceia îl vor vedea pe Dum-
nezeu. Dacă vrei să verifici dacă există Dumnezeu, încearcă să îți 
cureți viața, să scapi de păcate, să devii pur. Atunci o să vezi că Dum-
nezeu va străluci. Atunci îl vei vedea, îl vei simți.  

Dumnezeu...  
Dumnezeu, doamnă profesor Damian, Dumnezeu pe care nu îl 

vedem cu ochii trupești, atât de evident și clar se descoperă în adân-
cul sufletului omului, astfel încât atunci când Dumnezeu s-a atins de 
tine, de sufletul tău, nu te mai poate face nimeni să crezi că Dumne-
zeu nu există.  

Omul trebuie să creadă în Dumnezeu!  
Da, doamnă, omul trebuie să creadă în Dumnezeu, fiindcă fără 

Dumnezeu viața își pierde adevăratul sens. De la el și prin el sunt 
toate. Dumnezeu a creat tot ceea ce vedem și tot ceea ce nu vedem: 
universul și omul. Nu cred că poți trăi pe pământ fără sens. Fiecare 
om își caută pacea și liniștea. Își caută un sens al vieții. Uitați-vă în 
jur câtă agitație e. Omul e într-o agitație nebună să își găsească sensul 
vieții. Problema este că, dacă nu cauți sensul vieții acolo unde este și 
unde trebuie, îl cauți degeaba și nu îl găsești. Atunci te agiți inutil și 
ești nefericit. Ca să fii cu adevărat fericit, sensul vieții trebuie căutat 
cu Dumnezeu și prin Dumnezeu.  

Preabunule Părinte, să trecem și la o întrebare lumească...  
Vă ascult!  
Care este relația Bisericii Parohiale din Topolovățu Mare cu 

Primăria comunei Topolovățu Mare?  
Relația bisericii noastre cu conducerea primăriei, cum am mai 

spus, este și a fost o relație frumoasă și de într-ajutorare. Primăria a 
ajutat foarte mult biserica din localitate.  

Îmi puteți da un exemplu?  
De exemplu, ne-a ajutat să construim o capelă lângă cimitir. Lo-

calitatea avea nevoie de asemenea capelă, foarte utilă pentru familiile 
care au răposați. Apoi, domnul primar ne ajută mult cu curățenia la 
cimitir. De câte ori am apelat la sprijinul domnului primar și al con-
siliului local, am primit întotdeauna ajutorul așteptat. Biserica nu a 
fost refuzată.  

Un proiect concret?  
De exemplu, am reușit să schimb acoperișul la casa parohială 

și am solicitat ajutorul primăriei încă de anul trecut. Țigla am 
cumpărat-o anul trecut, dar numai anul acesta am reușit să o schimb. 
Viceprimarul a venit cu oamenii la îndemnul domnului primar și am 
fost ajutat să reușesc să schimb acoperișul în timp optim și rapid. 
Primăria a oferit utilajele și oamenii. Da, am simțit ajutorul și priete-
nia reprezentanților primăriei, în frunte cu domnul primar și domnul 
viceprimar.  

Preaonorate Părinte, de ce capelă mortuară?  
Pentru că după rânduială, omul decedat nu ar trebui băgat în 

biserică. Totuși neexistând capela, a trebuit ținut în biserica pentru 
ultima slujba de înmormântare. Capela era necesară și fiindcă e lângă 
cimitir. Familiile nu pot ține mortul în casă, iar o capela se impunea 
de multă vreme. Mai mult, înainte trebuia să mergem 1,5 km cu mor-
tul pe șosea de la biserică, pe unde trec mașini în viteză. Era risc de 
accidente, mai ales pe timp de iarnă, ploi sau caniculă, cum a fost în 
această vară. Acum am scăpat de toate aceste griji.   

Binecuvântați, bunule Părinte! 
Domnul și Măicuța Lui să vă binecuvânteze! 

Întâistătătorul Mitropoliei Banatului, întâmpinat, la biserica 
parohială cu hramul „Sfântul Mucenic Gheorghe”, de reprezentanții 
autorităților locale și de copiii și tinerii din comună, îmbrăcați în 
tradiționalul port bănățean. 

INFORMARE

Această informare este efectuată de comuna Topolovățu 
Mare, localitatea Topolovățu Mare, str. Principală nr. 

321, jud. Timiș, tel. 0256-332037, ce intenţionează să solicite de la 
Administrația Bazinaă de Apă Banat aviz de gospodărire a apelor 
pentru realizarea lucrărilor de „Extindere a sistemului de alimentare 
cu apă și realizare stație de tratare a apei în localitatea Topolovățu 
Mare, comuna Topolovățu Mare, jud. Timiș”, amplasate în comuna 
Topolovățu Mare, jud. Timiș. Aceasta investiţie este nouă. Ca re-
zultat al acestei investiţii se vor produce următoarele:  l extindere 
sistem de alimentare cu apă; l stație de tratare. Aceasta solicitare 
de aviz este conformă cu prevederile Legii apelor nr. 107/1996, cu 
modificările şi completările ulterioare.

Persoanele care doresc să obţină informaţii suplimentare cu 
privire la solicitarea avizului de gospodărire a apelor pot contacta 
solicitantul de aviz la adresa menţionată. Persoanele care doresc să 
transmită observaţii, sugestii şi recomandări se pot adresa solicitan-
tului la adresa de mai sus sau telefonic la dl. Ovidiu-Petru Doța, tel. 
0256-332037, după data de 18.09.2023.

Primar, Ovidiu-Petru DOȚA
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„Orice așezare omenească civilizată trebuie să aibă, pentru locuitorii ei, 
un loc de destindere!“

Florin ȚOLE - Primar al comunei Ususău

USUSAU
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

(

Pagină realizată de Laura Cristina MIRCEA

Domnule primar, am vorbit la trecuta 
noastră întrevedere despre școală, mai 
exact despre școala din comuna dum-

neavoastră, azi aș dori să începem dialogul nostru întrebându-vă 
de grădinița localității reședință de comună.  

Doamnă Laura, despre acest obiectiv am a vă spune lucruri 
frumoase.  

Vă ascult!  
Doamnă, la ceasul la care stăm de vorbă, „Grădinița 

PN” din comuna Ususău își desfășoară activitatea într-o 
clădire, de asemenea, modernă și construită recent.  

Sunteți, domnule primar, și un om apropiat de 
activitățile sportive? Pentru că asta înțeleg privind 
terenul de sport multifuncțional.  

Doamnă, convins fiind că orice așezare omenească 
civilizată trebuie să aibă, pentru locuitorii ei, un loc de 
destindere prin activități active, am realizat 
acest teren cu gazon sintetic, îngrădit, des-
tinat mai multor ramuri sportive.  

Ați spus: loc de destindere, aici intră  
și frumosul parc din comuna dumnea-
voastră?  

Desigur, și el este destinat destinderii, 
copiii comunei au la dispoziție mijloace di-
verse de joacă și petrecere a timpului.  

Când au început lucrările acestui 
frumos parc, domnule primar?  

Scriam în rândul trecut că Ususăul era o comună pe care, înainte de a veni la conducerea ei domnul pri-
mar Florin Țole, nu o remarcai în goana mașinii. Azi, aceeași comună te silește să oprești mașina și să 

o vezi la pas. Când l-am cunoscut, primarul de azi al Ususăului se afla la primul său mandat și era angoasat de 
datoriile imense în care se afla împotmolită primăria. Se vorbea, la vremea aceea, de peste șase miliarde de lei și 
cu conturile aflate la un singur pas de a fi blocate. Azi, aceeași comună are un aspect occidental, dovadă clară 
că omul sfințește locul. Cu acest om am continuat dialogul trecut.  

Doamnă Laura, lucrările au început în anul care a trecut.  
Interesantă mi se pare și ideea amplasării unui bust care 

străjuiește acest loc. Cititorii vor fi interesați, desigur, să afle câteva 
date privind această personalitate.  

Doamnă Laura, bustul pe care l-am așezat este un omagiu adus 
istoricului și publicistului Teodor Păcățian, născut în comuna noastră. 

Pentru mai tinerii cititori reamintesc că Teodor Păcățian, 
a fost redactor al mai multor publicații de-a lungul vieții 
sale - în 1885 înființează la Timișoara „Foaia Timișană”, 
apoi a fost redactor șef la „Tribuna” din Sibiu, dar marea 
sa realizare o reprezintă opera sa principală, „Cartea de 
aur sau luptele naţionale ale românilor de sub coroana 
ungară”, apărută în 8 volume! În urma publicării primu-
lui volum din această amplă lucrare a fost condamnat la 
opt luni de închisoare de către autoritățile imperiale ale 
vremii. Pentru această scriere a fost, ulterior, premiat de 

două ori de către Academia Română! Nu-
mele său îl poartă cu cinste școala din co-
muna noastră.  

Îmi puteți spune numele sculptorului? 
     Lucrarea a fost realizată de sculptorul 
Mihai Păcurar.  

Domnule primar, pentru a întări cele 
spuse aici, vă rog să fiți de acord să oprim 
dialogul nostru în acest punct, pentru a 
face loc și imaginilor grăitoare.  

Cu plăcere!
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Pagină coordonată de Andrei Horațiu CIPRIAN

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

„Relația dintre biserica noastră și primărie pot spune că a fost și este o relație de comunicare 
și de ajutor reciproc. Avem o relație foarte bună cu domnul primar Ioan Guțu!“

Crinel IGNAT - Pastor al Bisericii Baptiste din Birchiș

Din albumul comunei

Domnule pastor, Crinel Ignat, care 
credeți că ar fi marile amenințări la adresa 
bisericii în această perioadă?  

Domnule Ciprian, se tot vorbește de peri-
colul inteligenței artificiale, sunt de acord că 
aceasta chiar reprezintă o amenințare, nu nu-
mai pentru biserică, ci și pentru viitorul omeni-
rii, așa cum spun și cercetătorii, specialiștii 

din domeniu. Este, de asemenea adevărat că inteligența artificială are 
și părțile ei bune, dar există și un mare pericol care trebuie ținut sub 
control.  

De ce credeți că ar fi un pericol inteligența artificială?  
Păi, tot specialiștii spun că există riscul ca inteligența artificială 

să ia controlul asupra omenirii, iar omul să nu mai poată avea nicio 
putere asupra roboților conduși de inteligența artificială.  

Dar raportat la biserică?  
Deocamdată, nu simțim la noi o amenințare, dar tineretul are 

acces mai ușor la această inteligență artificială, iar cetățenii mai 
în vârstă încă sunt indiferenți. Nu ar putea să acceseze așa ceva, 
tehnologia aceasta înaltă. Pentru noi nu reprezintă o amenințare la 
ora actuală, pentru biserică. Pe de altă parte, nu sunt puțini pastorii 
care apelează la inteligența artificială și la internet pentru a-și pregăti 
predicile. Iată și partea bună a acestei realizări umane.  

Apropo de pastorii care apelează la inteligența artificială și la 
internet pentru a-și pregăti predicile, credeți că un robot ar putea 
înlocui un pastor, un preot?  

Este foarte greu acest lucru, fiindcă niciodată nu se va face o 
conexiune umană afectivă între un robot și credincioși. Lucrarea 
pastorală nu implică doar predica, ci trebuie să te apropii de oameni,  
să empatizezi cu ei, să comunici afectiv, să-i cunoști suferințele  
credinciosului, să-l poți consola. Nu văd cum inteligența artificială ar 
putea să înlocuiască un părinte spiritual să comunice afectiv. Nu ar fi 
posibil. Un robot e un robot.  

Ce amenințări credeți că ar mai fi la adresa bisericii creștine, 
fiindcă ați văzut în Occident câte atacuri există asupra creștinilor?  

E adevărat că ceea ce se întâmplă în Occident vine și asupra 
noastră, fie că vrem sau nu vrem. Ne confruntăm la ora actuală cu 
fenomene care nu existau cu zeci de ani în urmă.  

Este mai expus tineretul la acest fenomen?  
Tineretul e mai expus, pentru că este mai deschis la aceste 

fenomene. Tot mai mulți tineri părăsesc biserica sau sunt mai 
indiferenți. Noi încercăm să-i ținem aproape, să comunicăm cu ei, să 
le înțelegem problemele pe care le au. Încercăm să-i povățuim, să-i 
ajutăm, să le fim aproape la suferință, atât cât putem și ne permit ei.  

Și, totuși, mai aveți tineri în biserică!  
Da, mai avem tineri în biserică, fiindcă știm să comunicăm cu ei. 

Biserica încearcă să fie aproape de ei și așa cum este de fapt cu toți 
credincioșii, să-i înțeleagă, să-i ajute. Asta face biserica. Așa a făcut 
dintotdeauna cu toți credincioșii.  

Domnule pastor, pentru cititorii noștri, nu numai pentru cei 
din comuna dumneavoastră, vă întreb de ce este condiționată, dacă 
este, mântuirea?  

Mântuirea sufletului nostru e condiționată de credința în Iisus 
Hristos care este fiul lui Dumnezeu, în care trebuie să credem dacă 
dorim să fim mântuiți, să fim iertați și să scăpăm de pedeapsa iadului 
cu care Dumnezeu îi pedepsește pe păcătoși. Singurul mod de salvare 
este prin credință în Iisus Hristos. Eu sunt Calea, Adevărul și Viața, 
spune Iisus Hristos.  

Omul trebuie să se pocăiască?  
Da, omul trebuie să se pocăiască, asta e condiția principală.  
Domnule pastor, în finalul acestei întâlniri, aș dori să aflu 

care este relația Bisericii Baptiste din Birchiș cu Primăria comunei 
Birchiș?  

În ceea ce privește relația dintre biserica noastră și primărie pot 
spune că a fost și este o relație de comunicare și de ajutor reciproc. 
Avem o relație foarte bună cu domnul primar Ioan Guțu.

Ansamblurile de tineri care onorează comuna 
noastră la fiecare sărbătoare, aduc bucurie în inimi-
le consătenilor mei. Le mulțumesc tuturor, fie că 
sunt din Birchiș, fie că ne sunt oaspeți dragi.  

  Primar, Ioan GUȚU

Epigrama lunii
                      Omenească              Goethe

Trăiesc din greu în lumea nouă,
Dar asta-i viaţa: urci sau cazi...
Şi totuşi, chiar aşa ca azi,
Aş mai trăi un... secol, două.

Istoria care nu se predă în școli  
„Am fost obligați să îi arătăm că este un pește mic!“  

                                        Richard HOLBROOkE  

Într-un foarte interesant articol, prof. dr. Adrian Severin își reamintește o întâm-
plare din vara anului 2003, când, spune domnia sa, „am petrecut câteva zile de 

concediu în insula Kos, din Marea Egee, la invitația celui care pe atunci era ministrul de 
externe al Greciei, George Papandreu. Printre invitați se mai găseau Antonio Guterres, 
Bill Clinton, Joseph Stiglitz, Bob Puff și... fostul asistent al Secretarului de Stat al SUA, 
Richard Holbrooke. Într-o după amiază, la umbra unor măslini și la un suc de porto-
cale, am deschis cu acesta din urmă o discuție referitoare la soarta fostului Președinte 
iugoslav, Slobodan Miloșevici. După ce i-am reamintit declarațiile sale de susținere a 
lui Miloșevici din timpul războiului din Bosnia și al tratativelor care aveau să ducă la 
încheierea ostilităților prin faimoasele acorduri de la Dayton, și după ce am primit con-
firmarea informației că la un moment dat i-a înmânat fostului lider sârb o geantă cu bani 
ca sprijin în campania electorală, l-am rugat să îmi explice misterul transformării sale în 
cel mai aprig critic al celui altădată omagiat ca fiind „singurul interlocutor cu care SUA 
poate sta de vorbă” și cel mai implacabil militant pentru aducerea aceluia în fața mult 
prea politizatului „Tribunal Penal Internațional pentru fosta Iugoslavie”, de la Haga.    

Răspunsul lui Holbrooke, în afara unor detalii mai puțin relevante, a avut în cen-
trul său un raționament răvășitor. Îi reproduc cuvintele cât se poate de exact: „Noi l-am 
apreciat pe Miloșevici ca pe un politician util în complicata situație din Balcanii de Vest. 
De aceea l-am primit printre noi și l-am tratat ca pe unul dintre noi. Aceasta nu însemna 
că l-am și validat ca pe unul dintre noi. El a crezut însă că este egalul nostru și a început 
să se poarte ca atare. Așa ceva era inadmisibil și a trebuit să îi arătăm, lui și altora care 
ar mai fi putut cădea într-o astfel de eroare, care este realitatea raporturilor noastre. S-a 
văzut în acvariul peștilor mari și a crezut că este un pește mare. Am fost obligați să îi 
arătăm că este un pește mic.”  
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Pagină coordonată de Carmen Elena APOSTOL

BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Din tolba cu povești a Festivalului Vânătorilor de la Bata

Trimit la tipar această amintire cu câteva zile înainte de a în-
cepe o nouă ediție a Festivalului Vânătorilor care, de această 

dată, se va ține la Lipova. Adică, mai aproape de locul nașterii aces-
tui festival, pe care autorul său, domnul ing. Ion Micurescu l-a făcut 
cunoscut și dincolo de hotarele României. Când spun asta, mă gân-
desc la numărul mare de străini, care au onorat fes-
tivalul atunci când el a avut loc la Bata. Să sperăm 
că o parte a fumuseții și misterului său se va păstra 
și la Lipova.  

Dar, să mă reîntorc la Bata, pe „firul de păianjen 
al memoriei”, acolo unde în anii când badea Ion 
gândea întreaga desfășurare a creației sale și totul 
era impecabil, poveștile se țineau lanț. Erau atât de 
interesante că oamenii strânși în jurul unui adevărat 
foc de tabără le ascultau până dimineața. La una din 
ele, la aceasta pe care o redau aici, am fost martor 
alături de domnul Vasile Todi, care m-a atenționat 
să nu uit niciun cuvânt al povestitorului. Era un 
bărbat înalt acel povestitor și la ceasul apropiat de 
miezul nopții în parcul Pensiunii „La bade Ioane”, 
nu se auzeau decât pocnetele trunchiurilor de copaci, care ardeau în 
mijlocul oamenilor ascultându-l.  

- Și, cum vă spun, porni el domol să povestească, eram cu or-
tacul meu, Ion Micurescu și cu încă patru camarazi de arme, așezați 
într-o poiană liniștită, osteniți după ziua care trecuse, când, deodată, 
amândoi câinii lui Ion Micurescu, gazda noastră de azi, i se culcaseră 
pe picioare și se uitau la noi speriați, ca și cum le-ar fi fost frică să 
nu-i bată cineva. El îi dojeni părintește și ei se refugiară într-un colț 
al cortului nostru.  

- Ia te uită, minune!, spuse Ion. Nu vor să iasă afară.  
Comportarea câinilor era într-adevăr ciudată. Mă mira mai ales 

purtarea unuia din ei. Azor, cel care pleca totdeauna prin tufișuri și se 
culca în dosul cortului, se lipea acum de oameni. În sfârșit, am reușit 
să dăm câinii afară, dar pentru scurtă vreme. După câteva minute se 

strecurară din nou în cort și se întinseră iar la picioa- 
rele noastre.  

În acest timp, în pădure se auzi un foșnet. Câi-
nii ridicară capetele și ciuliră urechile. Ion se ridică 
în picioare. În pădure era liniște și nu văzu nimic 
suspect. Curând după ce ne-am așezat să bem un 
ceai se auzi același zgomot, și mai puternic, dar 
ceva mai depărtat. Ne-am uitat cu toții, dar în 
pădure domnea o liniște deplină. Toate acestea se 
repetară de câteva ori.  

- Parc-ar fi niște șoareci, spuse un ortac.  
- Poate-i vreun iepure, răspunse Ion Micurescu.  
În fine, totul se liniști. După ceai, ne fixarăm 

orele de strajă pe timpul nopții. Fiind odihnit, nu-mi 
era somn și de aceea le-am propus să se culce, iar eu 

am trecut de strajă.  
Aici, povestitorul cel înalt cu mustăți ungurești se opri.  
- Îngăduiți, spuse apoi, să vă povestesc mai departe după ce vom 

asculta și un cântec doinit, așa cum se cuvine la astfel de întâlniri 
ajunse la ceasul la care ne aflăm.  

Și, în liniștea profundă a frumosului parc al pensiunii „La bade 
Ioane“, s-a înălțat spre cerul nopții, domol, o doină vânătorească.  
Eu urmând să vă redau firul poveștii în ediția viitoare a jurnalului 
nostru.                                                              

Microbuze pentru elevi

Prin proiecte depuse de Consiliul Județean Arad, elevii 
din 24 de comune arădene vor beneficia de microbuze 

electrice noi. 
„Am semnat, astăzi, la București, contractele de finanțare 

destinate achiziției de microbuze electrice pentru transportul 
elevilor, în valoare totală de 35,9 milioane lei. 

Anul școlar începe cu o veste foarte bună pentru elevii 
din județul Arad. 
Aceștia vor avea 
la dispoziție mijlo-
ace de transport în 
comun noi, moder- 
ne și prietenoase 
cu mediul, pentru a 
ajunge la școală și la 
locuințele lor. Prin 
facilitarea accesului 
elevilor la școală, 

îmi doresc ca acest proiect câștigat să contribuie și la reducerea 
absenteismului școlar. Investim, în parteneriat cu societatea 
civilă, cu mediul de afaceri, cu administrațiile locale, în adap-
tarea condițiilor din învățământ la standarde europene“, a spus 
domnul Iustin Cionca, președintele Consiliului Județean Arad.  

Comunele care vor beneficia de microbuze electrice sunt: 
Gurahonț, Craiva, Hălmagiu, Vârfurile, Vărădia de Mureș, 
Almaș, Buteni, Dieci, Hălmăgel, Petriș, Ususău, Ghioroc, Bra-
zii, Bata, Semlac, Moneasa, Șiria, Târnova, Bârzava, Săvârșin, 
Dezna, Peregu-Mare, Pleșcuța și Frumușeni. 

Finanțarea va fi asigurată prin PNRR, Investiția 10, prin 
apelul de proiecte „Microbuze electrice pentru elevi”, ce are o 
valoare totală disponibilă pentru achiziția microbuzelor elec-
trice de 250 de milioane de euro, fără TVA.

Tabăra de grafie, ilustrație de 
carte și benzi desenate

În această vară, comuna Bata - Arad 
a găzduit cea de-a XIII-a ediție a Ta-

berei de grafie, ilustrație de carte și benzi de-
senate, al cărei coordonator este profesorul 
Florin Didilescu, fondatorul trupei de teatru 
AMIFRAN.

Mulțumiri gazdelor și organizatorilor 
pentru implicarea în a duce mai departe 
tradiția acestei tabere, un eveniment cultural 
important pentru comuna noastră.

Poezii pentru copii
Vânătorul

Emilia PLUGARU
Am fost la bunei aseară,
Am văzut trei iezi pe-afară.
Mama lor era plecată
După ierburi prin pădure.
Aoleu, de vine lupul
Iezii caprei să îi fure!?
Nu se poate, eu mă duc
Să-mi iau puşca să-l împuşc!
Râde bunul – stai aşa!
E prea mică puşca ta,
Las-că eu o să mă duc
Să-ncarc puşca să-l împuşc.
Am o puşcă mare, mare,
Puşca mea-i de vânătoare…
– Lupule, eu vreau să ştii,
Te împuşc cumva de vii…
Toată noaptea n-am dormit
Am stat treaz şi am pândit.
Lupul însă n-a venit
Şi spre zori… am aţipit.
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Cu emoție, bucurie și speranță a început noul an școlar la Bucovăț

BUCOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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Metodologia-cadru de acordare a burselor școlare a fost 
trimisă spre publicare la Monitorul Oficial

Documentul prevede următoarele: l bursele de merit 
se acordă pentru 30% din elevii din fiecare clasă, cu 

posibilitatea extinderii listei de beneficiari pentru a cuprinde 
toți elevii cu media mai mare sau egală cu 9,50; l bursele de 
merit pentru elevii de clasa a V-a se vor acorda pe baza mediei 
notelor obținute de elevi pe parcursul primelor două intervale 
de învățare;  l bursele de merit pentru elevii de clasa a IX-a 
se vor acorda pe baza mediilor de admitere în învățământul li-
ceal sau profesional;  l bursele de merit se vor acorda și pen-
tru premiile I, II sau III la etapele județene ale olimpiadelor 
școlare, respectiv pentru participarea în loturile restrânse de 
pregătire pentru olimpiadele internaționale; l bursele sociale 
se acordă elevilor din familii monoparentale, inclusiv elevilor 
cu unul dintre părinți decedați, fără a se lua în considerare 
nivelul venitului mediu pe membru de familie; l bursele so-
ciale se acordă elevilor cu deficiențe/afectări funcționale pro-
duse de boli, tulburări sau afecțiuni ale structurilor și funcțiilor 
organismului; l bursele sociale se acordă elevilor din familii 
cu un venit mediu net lunar/membru de familie, pe ultimele 
12 luni, mai mic de 50% din salariul minim net pe economie.

Metodologia de acordare a burselor școlare va fi dispo-
nibilă pe www.edu.ro, după publicarea în Monitorul Ofi-
cial. Pentru informații suplimentare, vă rugăm să vă adresați 
reprezentanților unităților de învățământ în care învață copiii 
dumneavoastră.

u Hotărârea nr. 46 privind delegarea serviciului public de sortare a 
deșeurilor municipale pe Zona 1 – Timișoara către ADID Timiș și aprobarea 
preluării în administrare de către ADID Timiș a Stației de Sortare Deșeuri 
Municipale Timișoara și Hotărârea Consiliului Director al Asociației de Dez-
voltare Intercomunitară Deșeuri Timiș nr. 7/07.08.2023 prin care a fost avizată 
favorabil Documentația de atribuire pentru delegarea prin concesiune a ges- 
tiunii activitățiilor de sortare a deșeurilor reciclabile și tratare mecano-biologică 
a deșeurilor reziduale din Zona 1 – Timișoara, județul Timiș; u Hotărârea 
nr. 47 privind avizarea Planului Urbanistic Zonal „PUZ zonă rezidențială cu 
funcțiuni complementare”, jud. Timis, comuna Bucovăț, sat Bucovăț FN, CF 
403474, nr. cad. 403474, beneficiar Toaples Marie; u Hotărârea nr. 48 pri-
vind avizarea Planului Urbanistic Zonal „PUZ zonă rezidențială cu funcțiuni 
complementare”, jud. Timis, comuna Bucovăț, sat Bucovăț FN, CF. 403380, 
nr. cad. 403380, beneficiar Crivineanțu Lăcrămioara-Doina; u Hotărârea 
nr. 49 privind avizarea Planului Urbanistic Zonal „PUZ zonă rezidențială 
cu funcțiuni complementare”, jud. Timis, comuna Bucovăț, sat Bucovăț FN, 
CF 403808 (CF 402217-CF sporadic), nr. cad. 403808, beneficiar Societatea 
RAMARA STEF HOLDING SRL; u Hotărârea nr. 50 privind constatarea 
încetării de drept, înainte de expirarea duratei normale, prin demisie, a man-
datului de consilier local al domnului Bîlc Călin-Dan, ales pe lista de candi-
dati a P.M.P. și declararea ca vacant a locului deținut de acesta; u Hotărârea 
nr. 51 privind asumarea/neasumarea responsabilităţii comunei Bucovăț cu 
privire la organizarea și derularea procedurilor de atribuire a contractelor/
acordurilor-cadru pentru achiziția produselor și pentru derularea măsurilor 
educative aferente Programului pentru şcoli al României, în perioada 2023-
2029 pentru unitățile de învățământ din comuna Bucovăț.

Transparență administrativă

Întoarcerea la școală, după o lungă pauză de 
vară, e un prilej de emoție pentru profesorii 

și elevii de toate vârstele. Noul an școlar este plin 
de multe necunoscute și asta se poate simți chiar la 
început. 

La primul Consiliu profesoral, doamna direc-
tor, prof. Daniela Pesecan, a urat tuturor un an nou 
școlar cu sănătate, putere de muncă și dorințe îm-
plinite și a așteptat profesorii cu o mică surpriză – 
o agendă pentru fiecare cadru didactic. Au stabilit 
împreună obiectivele pentru acest an, au discutat și 
validat documentele în baza cărora vor fucționa în 
noul an și au hotărât să aibă o școală cu toleranță 
zero la violență.  A fost emoționant pentru unii, cu-
rios pentru alții, dar, cu forțe și gânduri noi, și-au  
propus să muncească cot la cot pentru a atinge noi 
performanţe. Să pășiți cu dreptul și spor la treabă! 
Un an ușor, dragi elevi și stimați profesori!
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Pagină realizată de Florentina Violeta NISTRU

Călin MĂDĂLUȚĂ - Paroh al Bisericii Ortodoxe „Sfinții Arhangheli Mihail și Gavriil“ din Săvârșin

„Dumnezeu și Biserica creștină nu vor dispărea din gândul și din sufletul omului!“

Preaonorate Părinte, de ce se spune că în Occident există un 
pericol mai mare pentru Biserica creștină?  

Doamnă Florentina, știm că în Occident, Biserica creștină se află 
într-un pericol mare, fiindcă Occidentul nu mai este creștin. Acolo,  
atacurile sunt multiple asupra bisericii creștine. Degeaba vorbim de 
o Europă creștină. De fapt, vorbim de o Europă care a fost creștină. 
Acum, baza Europei nu mai este creștinismul, sunt o multitudine 
de credințe care atacă creștinismul. Acesta este scopul: să disipeze 
credința creștină. Din păcate, așa este și spun cu durere acest lucru. 
Europa a fost creștină, într-adevăr și tot ceea ce s-a creat s-a construit 
prin creștinism în numele creștinismului. Acum nu mai este creștină 
Europa.  

Dar cum este Europa de azi, Părinte?  
E cu totul altceva doamnă, nici ea nu mai știe ce este.  
De ce credeți că nu mai este creștină?  
Doamnă Florentina, oamenii s-au amestecat prea mult cu duhul 

lumii, sunt prea multe credințe încât nu se mai știe ce este Europa. 
Este un război nevăzut al Duhului rău cu biserica. E un scop în 
sine anihilarea Europei creștine, a început de multă vreme acest 
război și continuă, iar situația devine tot mai gravă pentru creștin în 
Occident. Vor cu orice preț ca biserica creștină să nu mai existe. Nu 
vedeți că Dumnezeu este scos și din școli și din toate instituțiile, din 
inimile oamenilor prin toate practicile care se pun acum în valoare 

Înainte de a porni spre Vatra Regală, l-am rugat pe domnul Vasile Todi să-mi redea câteva crâmpeie din 
dialogurile sale cu Preaonoratul Părinte Mădăluță, și dânsul mi-a spus: „Florentina, din conversațiile 

mele cu acest minunat prieten îți pot spune acum, aleatoriu, desigur, că de la dânsul am învățat eu că nu stareții 
văzători cu duhul ne mântuiesc, ci îndeplinirea rânduielilor creștine. Ori, vorba bătrânească plină de adevăr care 
spune că mai multe pielicele sunt de cârlani tineri în grindă, decât de oi bătrâne. Și tot de la domnia sa am reținut 
că nu vine fericirea din occident!” Cu această curiozitate am început și dialogul de mai jos…  

și se impun în viețile oamenilor. Este o situație foarte gravă. Asta 
vrea Occidentul astăzi, dar mai presus de toate este Dumnezeu și el 
întotdeauna va învinge răul.

Preabunule Părinte, cum poate lupta Biserica creștină 
împotriva acestor tendințe periculoase care îi afectează statutul 
milenar?  

E o provocare mare, dar biserica știe să reziste și să lupte pentru 
a-și apăra statutul. Lupta bisericii nu este pierdută și nu va fi pierdută. 
Unii vor cu orice preț ca biserica să nu mai funcționeze.  

Credeți că există forțe obscure?  
Există forțe obscure în Occident, care vor să scoată pe Dumnezeu 

din sufletele oamenilor și din școli, de oriunde și în mare parte chiar 
reușește. Totuși, mai presus de toate este Dumnezeu și el nu va putea 
fi răpus niciodată. Lupta nu va fi niciodată pierdută, atât timp cât 
omul rămâne lângă Dumnezeu și lângă biserica creștină, iar biserica 
continuă să își promoveze valorile adevărate și eterne de bine, 
frumos, adevăr, dreptate și credință în Iisus. Astfel, biserica creștină 
și Dumnezeu creștin vor învinge. Când  umanitatea a fost pe marginea 
prăpăstei, Dumnezeu întotdeauna a lucrat și a salvat-o. Cum s-a 
întâmplat și cu țara noastră. Întotdeauna când a fost în situații critice, 
Dumnezeu a găsit pe cineva cu credință să salveze țara și pe români. 
Sunt multe amenințări și pericole în această perioadă, dar Dumnezeu 
și Biserica creștină nu vor dispărea din gândul și din sufletul omului.

Consecvența și seriozitatea se întâlnesc 
armonios în Vatra Regală, dovadă și 

această a XXV-a ediție a Festivalului Național 
de Literatură „Dorel Sibii” - Săvârșin, 2023, la 
care au participat scriitori din mai multe județe 
ale țării. Au avut loc lecturi publice, lansări de 
carte, dezbateri pe teme literare, toate acestea 
făcând ca și ediția din acest an să fie una cât 
se poate de frumoasă și binevenită. În cadrul 
evenimentului din acest an a avut loc și festivi-
tatea de premiere a scriitorului Gabriel Chifu cu 
Trofeul Casei Regale „Principesa Margareta” 
pentru întreaga activitate. 

Consecvența și seriozitatea se întâlnesc armonios în Vatra Regală! 
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BUZIAS,
„La finalizarea acestor lucrări, ne-am îndeplinit promisiunile 

față de toți locuitorii Bacovei!“

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș

Cadranul solar a revenit în Parcul din Buziaș, după ce întregul parc a fost renovat. Acesta a fost 
montat în zona centrală, în apropierea fântânii arteziene. A fost creat la sfârșitul anilor ’60 de 

regretatul Petru Lighezan, profesor de matematică- fizică la liceul din oraș. Cadranul solar al profesoru-
lui Lighezan a fost făcut în urma unor măsurători fizice și astronomice față de axa Pământului și Calea 
Lactee și arată doar ora de iarnă. Acesta se regăsește pe lista monumentelor naționale.

Cadranul solar este unul dintre cele mai vechi dispozitive folosite pentru măsurarea timpului. 
Funcționarea lui depinde de mișcarea de rotație a soarelui, prin faptul că, pe măsură ce soarele se 
deplasează de la est la vest, umbra lăsată în urmă indică ora cu destul de mare acuratețe.

Printre primii care au utilizat acest instrument se numără egiptenii, care, în jurul anilor 5000 î.Hr., 
concepuseră ceea ce se numea “gnomonul” – un pilon vertical, înfipt în pământ, a cărui umbră proiectată 
pe pământ, pe un cadran gradat, arăta ora din zi.

Ruga orașului Buziaș

Vineri 8 septembrie și sâmbătă 9 septem-
brie, îndrăgiții soliști Nicu și Nicoleta 

Novac și Andreea Chisăliță, alături de formația 
condusă de Lăzărică Cega au fost responsabili cu 
distracția la Ruga buzieșană.  

Slujba de deschidere a Rugii a avut loc la Bi-
serica Sfinții Apostoli Petru și Pavel, apoi alaiul 
s-a deplasat la Biserica „Nașterea Maicii Domnu-
lui“, Biserica Romano-Catolică. Evenimentul s-a 
desfășurat, așa cum ne-am obișnuit deja, în Piața 
Libertății din Buziaș.

La începutul lunii septembrie, edilul orașului Buziaș a adus o 
veste bună tuturor locuitorilor din Bacova, și anume vestea 

că a fost semnat contractul lucrărilor de as-
faltare ale comunei, din cadrul programului 
național „Andrei Saligny“.

Cu această ocazie domnul primar Sorin 
Munteanu a declarat: 

„Astăzi, în cabinetul domnului ministru 
Veștea, am semnat contractul din cadrul pro-
gramului național Anghel Saligny, referitor 
la lucrările de asfaltare ale Bacovei. 

Pe lângă asfaltare, mai sunt prevăzute 
conturarea rigolelor și construcția pode- 
țelor, la fiecare casă, contract de 15,47 mili-
oane lei. Cu aceste lucrări, ce se vor finaliza 
anul viitor, sunt încheiate toate lucrările de 
infrastructură edilitară: asfaltări, canalizare și gaz. 

Pe această cale, vă aduc la cunoștință că, odată cu începerea anu-

lui 2024, puteți depune dosarele pentru racordare la rețeaua de gaz, 
la operatorul de gaz din Buziaș, în vederea branșării. Dosarul tre-

buie să conțină: cererea de branșare, copie 
după actele de identitate și extras de Carte 
Funciară.  

Reamintesc faptul că, pe programul 
PNRR, avem finanțată și se afla în faza de 
proiectare în vederea achiziției de lucrări, 
reabilitarea școlii generale. 

Concluzionând, pot spune că la finali- 
zarea acestor lucrări, ne-am îndeplinit 
promisiunile față de toți locuitorii Bacovei,  
chiar dacă, pe alocuri, lucrările nu s-au 
desfășurat așa cum ne-am dorit, în cele  
mai bune condiții și, de multe ori, au de- 
ranjat și o să mai deranjeze, până la ter-

minarea acestora... dar în final, cu toții vom beneficia de aceste 
investiții!“.
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GAZETA DE BUZIAȘ
Cadranul solar s-a întors 

în Parcul Buziaș

Atenție, șoferi! Nu urcați la volan, dacă ați consumat alcool

Cadranul solar a revenut 
în Parcul din Buziaș, după ce 
întregul parc a fost renovat. Acesta 
a fost montat în zona centrală, în 
apropierea fântânii arteziene cu 
jeturi de apă.

A fost creat la sfârșitul anilor 
’60 de regretatul Petru Lighezan, 
profesor de matematică- fizică la 
liceul din oraș.

Cadranul solar al profesorului 
Lighezan a fost făcut în urma unor 
măsurători fizice și astronomice față 
de axa Pământului și Calea Lactee 
și arată doar ora de iarnă. Acesta 
se regăsește pe lista monumentelor 
naționale.

Cadranul solar este unul dintre 
cele mai vechi dispozitive folosite 
pentru măsurarea timpului. 
Funcționarea lui depinde de 
mișcarea de rotație a soarelui, prin 
faptul că, pe măsură ce soarele se 
deplasează de la est la vest, umbra 
lăsată în urmă indică ora cu destul 
de mare acuratețe.

Printre primii care au utilizat 
acest instrument se numără 
egiptenii, care, în jurul anilor 
5000 i.Hr., concepuseră ceea ce 
se numea “gnomonul” – un pilon 
vertical, înfipt în pământ, a cărui 
umbră proiectată pe pământ, pe un 
cadran gradat, arată ora din zi.

Cel puțin 90 de zile. Aceasta este perioada de timp minimă 
în care un șofer depistat la volan, sub influența alcoolului, își 
pierde dreptul de a conduce autovehicule pe drumurile publice.

În România, toleranța față de conducerea autovehiculelor 
sub influența alcoolului este 0. Începând de la valoarea de 0,01 
mg/l alcool pur în aerul expirat, valoare determinată în urma 
testării cu aparatele etilotest sau etilometru, și până la valoarea 
de 0,40 mg/l alcool pur în aerul expirat, fapta este sancționată 
contravențional, cu amendă cuprinsă între 1.305 lei și 2.900 
lei. În plus, conducătorului auto i se suspendă dreptul de a 
conduce autovehicule pe drumurile publice pentru 90 de 
zile, i se reține permisul de conducere și i se eliberează dovadă 
înlocuitoare, fără drept de circulație. 

În cazul unui accident rutier, suspendarea se aplică pentru 
120 de zile.

În aceste cazuri, nu se mai aplică reducerea perioadei de 
suspendare, dar testarea pentru redobândirea permisului de 
conducere rămâne obligatorie.

În schimb, dacă valoarea indicată în urma testării 
cu aparatele din dotarea poliției, omologate și certificate 
metrologic, depășește 0,40 mg/l alcool pur în aerul expirat, 
fapta este pedepsită de legea penală și este prevăzută de Codul 
penal la art. 336 -”conducerea unui vehicul sub influența 
alcoolului sau a altor substanțe”.

Conform procedurii, conducătorul auto depistat în această 
situație este condus la cea mai apropiată unitate medicală, unde i se prelevează mostre biologice.

Dacă refuză prelevarea acestor probe, fapta acestuia este încadrată ca infracțiune, prevăzută de Codul penal la art. 337 -”Refuzul sau sustragerea de la prelevarea de mostre biologice”.
Atât în cazul conducerii sub influența alcoolului având o valoare de peste 0,40 mg/l alcool pur în aerul expirat, cât și în cazul conducerii sub influența substanțelor psihoactive, polițiștii 

întocmesc un dosar de cercetare penală, iar urmărirea penală se efectuează sub coordonarea procurorului. Dreptul de a conduce se suspendă, în funcție de caz, cel puțin până la finalizarea dosarului 
penal. În cazul condamnării, se dispune anularea permisului pentru o perioadă de 1 an, cel condamnat fiind pasibil și de aplicarea unei interdicții de a conduce, pe o perioadă de timp decisă de 
instanța de judecată.

În plus, recent, legislația a fost modificată, iar cei condamnați pentru conducerea unui autovehicul sub influența alcoolului, a drogurilor sau fără permis de conducere nu vor beneficia de 
suspendarea executării pedepsei sub supraveghere, dacă în urma acestor fapte au provocat un accident rutier soldat cu deces.

Dincolo de aceste consecințe juridice, riscurile unei astfel de alegeri pot fi dintre cele mai grave pentru siguranța circulației pe drumurile publice și implicit, pentru viața participanților la 
trafic. 

Cadranul solar s-a întors  în Parcul Buziaș
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Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș

„Urez tuturor elevilor orașului nostru să facă cinste părinților lor, 
prin notele obținute!“

RECAS
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină realizată de Luminița MUNTEANU

Domnule primar, vă regăsesc vesel în 
acest început de toamnă. Numărăm bobocii? 

   Doamnă Munteanu, dacă este adevărat 
că „toamna se numără bobocii”, înțelegând prin „boboci” roadele 
muncii, atunci chiar avem ce număra!  

Eu v-aș ruga să ne axăm în acest dialog pe acel proiect căruia 
știu că i-ați acordat, în ultima vreme, o atenție specială.  

Vă referiți la „Utilizarea energiei din surse regenerabile în clădiri 
publice din Orașul Recaș”, bănuiesc.  

Exact!  
Păi, aici lucrurile au intrat pe un făgaș bun, atât de bun încât, la 

ceasul la care stăm de vorbă, am și lansat pe „SEAP” licitația pentru 
desemnarea firmei sau grupului de firme care se va ocupa cu proiec-
tarea și execuția acestui amplu proiect.  

Domnule primar, la ce valoare se ridică această investiție?  
La peste opt milioane de lei!  
Mai exact, pentru a înțelege și cititorii noștri, despre ce este 

vorba?  
Doamnă Luminița, în urma acestui proiect, vom înlocui, în 

orașul nostru, cea mai mare parte a consumului de energie termică și 
electrică pentru nevoile instituțiilor publice. Se vor monta instalații 
de producere a energiei electrice cu panouri fotovoltaice pe clădirile 
publice, se va construi un nou parc fotovoltaic, iar mai multe clădiri 
din orașul nostru își vor asigura climatizarea cu ajutorul pompelor 
de căldură.  

Cum ați reușit să faceți rost de fondurile necesare?  

Edilul orașului Recaș are toate motivele să fie bucuros! Aflat într-o continuă dezvoltare, orașul capătă tot 
mai mult o ținută europeană, rod al efortului pe care administrația locală o acordă de ani buni acestui 

scop. În acest sens m-am întreținut cu domnul primar preț de câteva minute, vorbind despre un proiect căruia 
domnia sa i-a dedicat o atenție aparte.  

Am pregătit temeinic o documentație amănunțită pentru a obține 
o finanțare cu fonduri europene nerambursabile. Astfel, că tot mi-ați 
sugerat să intru în detalii, vă spun că vom putea asigura acoperirea 
consumului propriu al clădirilor publice.  

Mai exact!  
Mai exact, vom avea un parc fotovoltaic nou pentru acoperirea 

consumului propriu al iluminatului public și vom echipa șapte clădiri 
publice cu pompe de caldură.  

La ce se referă capacitatea...  
Capacitate instalată totală din surse regenerabile obținute în 

urma implementării se referă la componenta electrică, panouri fo-
tovoltaice de 560 kW. Iar în ce privește componenta termică, adică 
pompe de caldură care ajung la 218 kW.  

Domnule primar, care sunt obiectivele vizate în acest proiect?  
Proiectul de care vorbim are în obiectiv, Primăria orașului Recaș, 

Căminul Cultural Recaș, Căminul Cultural Herneacova, Cabinetele 
medicale, SPCLEP Recaș, Stadionul Recaș, Liceu Teoretic Recaș, 
Grădinița cu Program Prelungit, Grădinița Izvin, Școala Bazoș, 
Remiza Pompieri, precum și iluminatul public din proximitatea Se-
diului Drumurilor Naționale.  

Domnule primar, mulțumindu-vă pentru aceste informații, 
care, desigur, vor bucura cetățenii orașului dumneavoastră, aș dori 
să închei acest dialog, ținând seama de faptul că a început un nou 
an școlar, cu un mesaj al dumneavoastră adresat elevilor orașului.  

Urez tuturor elevilor orașului nostru să facă cinste părinților lor, 
prin notele obținute! 

La Liceul Teoretic Recaș, 
noul an școlar 2023-

2024 a început cu soare, bucu-
rie și emoții. Pentru nouă dintre 
elevii de gimnaziu și liceu a în-
ceput chiar bine, cu un premiu de 
1000 lei oferit de Consiliul Local 
Recaș, prin domnul primar Pavel 
Teodor, pentru media 10 obținută 
în anul școlar precedent. 

„Se poate și să fii în top și să 
fii răsplătit pentru munca ta! 

Bravo copii! Succes în noul 
an școlar!“, a urat doamna profe-
sor Mirela Serafim, tuturor ele-
vilor Liceului Teoretic Recaș.

Liceul Teoretic Recaș la început de an școlar 2023-2024
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„Dragi elevi, un nou început înseamnă o nouă șansă, înseamnă un drum pe care porniți 
cu forțe proaspete și cu nădejdea că veți reuși tot ce v-ați propus!“

SANDRA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

  Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Luchian SAVU - Primar al comunei Șandra

În fiecare an, toamna aduce și sunetul clopoțelului ce 
îndeamnă elevii la noi experiențe, la acumularea de noi 

cunoștințe. Cu această ocazie, edilul comunei Șandra, domnul 
Luchian Savu a declarat:

„A sosit cu pași repezi începutul de an școlar. Pe lângă 
momentul festiv, al bucuriei și al emoțiilor primelor generații 
de școlari care pășesc pentru prima dată pragul școlii, începu-
tul unui nou an școlar ne face conștienți că a sosit momentul 
să urcăm încă o treaptă spre maturitate, spre cunoaștere, spre 
educație! 

În aceste momente încărcate de emoție, la care rezonează 
sufletește toţi cei prezenți: cadre didactice, părinți, bunici, 
oficialități, elevi, vreau să vă transmit mult succes în noul an 
școlar, atât vouă, elevilor, cât și cadrelor didactice!

Dragi elevi, un nou început înseamnă o nouă șansă, 
înseamnă un drum pe care porniți cu forțe proaspete și cu 
nădejdea că veți reuși tot ce v-ați propus. Dorința de a reuși 
și de a face bine, oricând și oricui, de a descoperi mereu ceva 
nou, ceva bun și ceva folositor să fie mereu prezentă în gândul 
vostru! Orice obstacol pe care îl veți întâlni în acest nou an 
școlar să vă motiveze să dați tot ce aveți mai bun și să ajungeți  
pe culmile succesului!

Stimați părinți, vă doresc sănătate și armonie! Să aveți  
parte de rezultate bune și realizări din partea copiilor dumnea-
voastră! Cadrelor didactice le doresc multă răbdare, devota-
ment și dăruire pentru a putea modela personalități și caractere! 

Fie ca începutul acestui nou an școlar să fie o zi de 
sărbătoare și de încredere, ca toți elevii comunității noastre 
să găsească un sprijin în școlile ce-i așteaptă cu clasele primi-
toare! Cu cele mai bune gânduri și speranțe, vă doresc un an 
cât mai bun!“
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Din albumul comunei

CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Oamenii comunei noastre sunt oameni vrednici, buni gospodari și este o bucurie că trăiesc 
alături de ei!“

Pagină realizată de Ciprian GUȚU

Ion BREJE - Viceprimar al comunei Checea, cu atribuții de primar

Domnule primar, Ion Breje...  
Domnule Ciprian, eu sunt vice-

primar cu atribuții de primar.  
Domnule, cât timp munciți cât doi pri- 

mari și statul vă recunoaște aceste atribuții 
de primar, pentru mine sunteți primar!  

Bine.  
Domnule primar, ca să afle și consătenii dumneavoastră și nu 

numai ei, spuneți-mi care ar fi cele două-trei probleme mari cu 
care se confruntă administrațiile locale, inclusiv Primăria comu-
nei Checea, și pe care ar trebui să le rezolve Guvernul României?  

Problema cea mai mare ține de birocrație pe care toți o știm și tot 
vorbim de ea, dar nimeni nu face nimic să o simplifice.  

Un exemplu!   
Noi așteptăm un aviz de la CFR pentru un proiect pe „Anghel 

Saligny“, pe care îl avem în implementare. Deci, pentru un aviz 
ne este blocată întreaga activitate. Așadar, pentru un aviz, pentru o 
ștampilă, stăm. Așteptăm. Am discutat cu responsabilul și el a spus 
că în câteva zile le va depune la CFR. E o promisiune. Cu CFR-ul 
tot timpul am avut probleme când a fost vorba să organizăm proiecte 
sau orice altceva, deși nu mai avem gară și nu mai circulă trenul, tot 
avem nevoie de aviz de la CFR. Așa a impus birocrația aceasta. Aici 
e desființată calea ferată Cărpiniș - Ionel.  

Deși e desființată calea ferată, aveți nevoie de aviz de la CFR?  
Avem un proiect prin care se face legătura între Checea și Ce-

nei. Eu un drum pentru care am prins finanțare de 11 milioane lei și 
îl asfaltăm, dar birocrația impune să luăm aviz de la CFR și atunci 
așteptăm acest aviz. Cu tot proiectul suntem în așteptare. Noi am 
depus documentele, dar ei au mai cerut niște lămuriri. Am discutat 
cu proiectantul să vorbească cu CFR-ul să se rezolve odată problema.  
Proiectantul a zis că CFR-ul ne va trimite acele lămuriri, să vedem 
despre ce e vorba.  

Așadar, de când așteptați acest aviz?  
Așteptăm cam de două luni. Dacă ne dau avizul, proiectantul 

poate depune proiectul la Ministerul Dezvoltării în programul „An-
ghel Saligny”.   

Așadar, birocrația puternică blochează activitățile adminis-
trației locale?  

 De fapt, cu CFR-ul sunt probleme peste tot, nu numai la noi. 

Am vorbit și cu alți primari și m-au atenționat că o să fiu blocat mult 
timp din cauza acestui aviz de la CFR.  

Nu sunt acestea probleme pe care ar trebui să le rezolve gu-
vernul pentru ca activitatea administrațiilor să meargă mai ușor?  

Ba da. Putem să amintim de un aspect, care cred că e general 
valabil. Avem nevoie de mult mai mulți bani. Deci, vorbim de ne-
voia de finanțare. Evident că primăriile au nevoie de mai mulți bani 
pentru a-și putea implementa mai multe proiecte pentru a dezvolta 
localitățile. Banii, veșnica problemă cu care toți ne confruntăm, nu 
numai primăriile, ci și cetățenii.  

Domnule Breje, sunteți nominalizat la titlul „Primarul de fală 
al Țării Banatului”. Nominalizarea este făcută de Asociația Pri-
marilor din Banatul Istoric. Ce părere aveți?  

Da, m-a sunat domnul Vasile Todi și mi-a spus că sunt nomi-
nalizat la acest titlu, ceea ce mă bucură foarte mult. Evident că e 
o satisfacție deosebită această nominalizare. Și titulatura aceasta 
de „Primar de fală al Țării Banatului” sună foarte onorant. Am pri-
mit vestea, am fost tare impresionat de această titulatură, de această 
nominalizare. Mă bucur din suflet și mulțumesc Asociației Primarilor 
din Banatul Istoric că m-a nominalizat pentru acest titlu.  

Păi, dumneavoastră știți să comunicați cu oamenii, sunteți  
foarte calm, știți să vorbiți cu argumente și cu respect față de cetă-
țean. Sunt numai câteva calități pentru care eu consider că meritați 
acest titlu. Veți participa la alegeri în 2024 pentru funcția de primar? 
    Da, voi participa. Cetățenii comunei tot îmi spun că trebuie să 
particip, fiindcă vor să mă aleagă. Cetățenii sunt mulțumiți de co-
laborarea cu mine. Particip la alegeri ca să mă voteze pentru un nou 
mandat. Cetățenii din comuna mă vor primar...  

Păi, până la urmă, ei hotărăsc!  
Până la urmă, ei hotărăsc ce vor și ce nu vor, dacă sunt mulțumiți 

aleg primar candidatul respectiv sau dacă nu sunt mulțumiți nu îl 
aleg. Încerc să fac tot ce pot ca să vin în sprijinul cetățenilor, să le 
ușurez viața în comună, să fac proiecte care să vină în sprijinul lor, să 
dezvoltăm comuna, să facem o localitate modernă, demnă de Uniu-
nea Europeană. Cetățenii au înțeles acest lucru și mă vor primar. Eu 
îi respect pentru asta și încerc să fac ceea ce este necesar comunei.  

Oamenii hotărăsc! Cum sunt oamenii comunei dumneavoastră?  
Vă asigur că oamenii comunei noastre sunt oameni vrednici, 

buni gospodari și este o bucurie că trăiesc alături de ei.

Istoria fără perdea  
Putin îi ironizează pe liderii europeni:  

„Dacă li se spune mâine: am decis să vă 
spânzurăm pe toţi...”  

Televiziunea de stat rusă a prezentat 
o înregistrare în care preşedintele 

rus Vladimir Putin îi ironizează pe politicie- 
nii europeni, pe care îi descrie drept to-
tal dependenţi de Statele Unite, relatează 
agențiile DPA și Agerpres.  

Dacă li se spune mâine: Am decis să vă spânzurăm pe toţi, ei 
vor întreba un singur lucru, plecându-şi ochii: „Putem să facem 
asta cu frânghii fabricate la nivel local?”, a spus Vladimir Putin, 
citat de agenţia rusă de ştiri TASS.  

„Cred că asta va fi un fiasco pentru ei, pentru că este foarte 
puţin probabil ca americanii să refuze un contract atât de mare 
pentru industria lor textilă”, a adăugat Putin.  

Fotografie din secolul trecut, realizată în curtea Bisericii Ortodoxe 
Sârbe din Checea la hramul bisericii. Cum trec anii…  
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BARZAVA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

Gabriel FAUR - Primar al comunei Bârzava

„Până anul viitor, vom avea dotări de top în școli!“

Aproximativ 200 de elevi din comuna Bârzava au început 
anul școlar în unităţi de învăţământ renovate. La festivita-

tea de deschidere a anului şcolar au participat primarul Gabriel Faur, 
directoarea Școlii Gimnaziale Bârzava, doamna Mihaela Gaşpar, 
preoţii din localităţile aparţinătoare comunei și alți reprezentanţi ai 
unor instituţii. 

Așa cum a declarat primarul Bârzavei, toate unităţile de 
învăţământ îşi aşteaptă elevii în „straie noi”, sunt renovate în totali-
tate, în cadrul unor lucrări realizate din bugetul local al comunei. Pe 
lângă săli de clasă moderne, elevii de la Şcoala Gimnazială Bârzava 
beneficiază, din această toamnă, şi de un teren de sport sintetic nou-
nouţ. Acesta a fost finalizat în vara acestui an, în cadrul unui parte-
neriat între primăria din localitate şi unitatea de învăţământ.

„Şi elevii din Lalaşinţ au un teren de sport, înierbat, în curtea 
şcolii. Dar şi aici construim un teren sintetic. Proiectul urmează să fie 
scos la licitaţie urmând ca, teoretic, primăvara viitoare să fie finali-
zat”, a declarat primarul Gabriel Faur.

l Primăria din Bârzava a câştigat un proiect cu fonduri neram-
bursabile, în cadrul PNRR, proiect în care vor fi achiziţionate dotări 
în valoare de 180.000 de euro pentru unităţile de învăţământ. Pro-
iectul, denumit „O şansă pentru viitor în comuna Bârzava”, se va 
materializa prin achiziţia de mobilier pentru sălile de clasă, dar şi 
dotări pentru laboratoarele tematice.

„Finanţarea a fost deja aprobată, urmează să fie lansată licitaţia 
pentru achiziţia propriu-zisă. Până anul viitor, vom avea dotări de top 
în şcoli”, a spus edilul comunei Bârzava.

   Pagină realizată de Silviu LAZĂR

l Primăria comunei Barzava a achiziționat un microbuz marca 
Mercedes care va fi folosit pentru a transporta elevii claselor IX-XII 
din comună spre Lipova.

Plecarea va fi din Groșii Noi, luni, la ora 6:45 de la Căminul 
Cultural, continuând traseul prin satele Dumbrăvița, Căpruța, 
Monoroștia, Lalașinț și Bârzava. Transportul va fi gratuit pentru toți 
elevii din comună.

„Toţi elevii din satele Groşii Noi, Dumbrăviţa, Căpruţa, 
Monoroştia, Lalaşinţ şi Bârzava, care sunt înscrişi la liceu în Lipova, 
beneficiază de transport gratuit cu acest microbuz. În ceea ce priveşte 
liceenii din Slatina de Mureş, care merg la liceu la Săvârşin, aceștia 
beneficiază, de asemenea, de transport gratuit, dar de această dată cu o 
cursă a Companiei de Transport Public Arad, care este subvenţionată 
de primărie”, a mai specificat Gabriel Faur.
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LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Înaite de a fi primar, eu am fost și sunt un prieten sincer al fiecărui consătean al meu!“
Ioan Gheorghe MUNTEANU - Primar al comunei Liebling

Pagină coordonată de prof. Rodica DOBRA

Vorbindu-mi despre primarul comunei Liebling, domnul Vasile Todi spunea: „Pe fratele Ioan Munteanu, 
să nu-l întrebați dacă îl apelați la telefon: «Pe unde sunteți, domnule primar?», fiindcă știu că ori e prin 

comună supraveghind lucrările începute ori pe la vreun minister la București să obțină avize și bani pentru pro-
iectele pe care le are în derulare pentru consătenii săi. Îl prețuiesc, doamnă Rodica, pe Ioan Gheorghe Munteanu 
și pentru faptul că nu face parte dintre oamenii care intră cu capul gol în ploaie.” Aflat la al patrulea mandat, 
primarul comunei Liebling s-a arătat un om deschis dialogului și prietenos cu oaspeții. Fie ei și jurnaliști.  

Domnule primar, v-ați întors recent de 
la București, nu vă întreb ce ați reușit, vă 
întreb ce vă mâhnește când sunteți acolo?  

Doamnă profesor, ce mă nemulțumește pe mine îi nemulțumește 
și pe colegii mei și, mai ales, pe alegătorii noștri: descentralizarea! 
Ne trebuie o lege limpede a descentralizării, altfel vom ajunge mai 
rău decât Grecia și noi nu avem aura Greciei ca să ne întindă mâna 
lumea toată pentru a ne ridica. Odată cu descentralizarea în țara asta 
trebuie realizată urgent și depolitizarea pârghiilor statale și multe  
altele.  

De exemplu, ce ar mai putea fi?  
Păi, doamnă Dobra, cei care se află la conducerea țării trebuie 

să înțeleagă că fondurile din bugetul statului aparțin țării și nu culo-
rilor politice. Altfel nu vom putea vorbi de o dezvoltare sustenabilă a 
localităților mici și mijlocii.  

Domnule primar, vă bucurați de o încredere reală din partea 
consătenilor dumneavoastră, dovadă numărul de mandate cu care 
v-au credidat.  

Această observație a dumneavoastră îmi oferă plăcutul prilej de 
a mulțumi tuturor consătenilor mei pentru încrederea acordată.  

Care credeți că este secretul realegerii unui primar?  
Doamnă Rodica, nu există un secret, sau dacă există acesta este 

acela de a nu minți! Nu poți să-ți minți oamenii comunei tale, sau a 
orașului tău. Sau poți o dată, dar nu va mai exista atunci și o a doua 
oară. Se înscriu în campania electorală, atât la nivel local, cât și la 
nivel central, inși care promit câte-n lună și în stele, iar dacă unii se 
întâmplă să și câștige, când ajung în funcție se sperie de cât au putut 
minți.  

De ce ține această atitudine, domnule primar?  
În primul rând de educație, doamnă profesor. Și, precum știți, 

educația ține și de simț și de bun simț. Cum atât de frumos spune 
românul: „Educația se simte de la salut până la sărut.” Eu m-am im-
plicat de-a lungul întregii mele activități de primar atât în derularea a 
cât mai multe investiții în comună, cât și în soluționarea problemelor 
consătenilor mei. Pentru că, înainte de a fi primar, eu am fost și sunt 
un prieten sincer al fiecărui consătean al meu.  

Domnule primar, a început anul școlar...  
Suntem pregătiți, doamnă profesor, elevii comunei noastre au 

asigurate condiții optime de studiu și dascăli merituoși.  
Ce le doriți elevilor comunei dumneavoastră în acest an școlar?  
Optimism, doamnă, să fie optimiști, căci optimismul înseamnă 

sănătate și netezește supărările.  
Aflându-ne în Banat, ar putea să fie și făloși!  
Să fie, dacă vor avea cu ce, dar să nu uite că făloșenia, ca și mân-

dria, în doze mari te strică pe tine și deranjează pe alții.  
Domnule primar, sunteți cunoscut și recunoscut ca un om 

credincios. Credincios cu fapta, nu cu vorba.  
Vă mulțumesc! 
Dacă ar fi să dați copiilor din comuna dumneavoastră un sfat, 

cum ar suna acela?  
Pentru că ați amintit de credință, sfatul meu vine dintr-o carte 

bisericească și zice aș: „Când faci un bine și aștepți recunoștință, 
repede vei fi dezamăgit și îți vei pierde liniștea, întrucât oamenii 
de obicei sunt nerecunoscători. Când faci un bine, să te aștepți la 
rău din partea celui căruia i l-ai făcut. Așa, când te vei confrunta cu 
nemulțumirea lui, nu te vei mai tulbura, pentru că vei fi pregătit. Iar 
dacă vei avea parte de recunoștință, bucuria ta va fi mare, întrucât 
altceva ai așteptat și altceva ai găsit”.  

Vă mulțumesc, domnule primar! 
Și eu vă mulțumesc!  

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 51 privind neasumarea respon-

sabilităţii comunei Liebling cu privire la organizarea 
și derularea procedurilor de atribuire a contractelor 
/acordurilor-cadru pentru achiziția produselor și pentru 
derularea măsurilor educative aferente Programului 
pentru şcoli al României, în perioada 2023-2029 pen-
tru unitățile de învățământ de pe raza comunei Lieb- 
ling. u Hotărârea nr. 52 privind aprobarea însușirii 
raportului de evaluare și vânzarea directă a terenului 
intravilan înscris în C.F. Nr. 409713 Liebling, cu nr. 
cadastral 409713, în suprafață de 1.066 mp, situat în 
comuna Liebling nr. 984, județul Timiș, către proprie-
tarul construcției amplasată pe acest teren, domnului 
Viorel-Gheorghe Kiss; u Hotărârea nr. 53 privind 
aprobarea închirierii, prin atribuire directă, a unor 
suprafețe disponibile din pajiștea comunală aflată în 
domeniul privat al comunei Liebling, către crescătorii 
de animale, membri ai colectivității locale, care au de-
pus cereri în acest sens; u Hotărârea nr. 54 privind 
transformarea, modificarea și actualizarea Organi-
gramei și a Statului de Funcții al aparatului de specia-
litate al primarului comunei Liebling, județul Timiș.  

Din albumul comunei

Daminoze

 Damian URECHE  

Șarpe de-ntrebare veninoasă...  
Cine azi pe brațul lui te ține?  
Ce noroc că nu-ți mai aud pașii...  
Te-am uitat. Mi-e tare dor de tine!  

*  
Vin caii, aburind necunoscutul,  
Să facă pe pământ un colț de rai,  
Prin venele-amorțite ale lumii  
Visează iarba un galop de cai! 
 

*  
Azi trece toamna-n veștede sandale  
Și chiar o frunză a venit să-mi spună  
Pierdutul paradis al gurii tale  
Ca un castel cu geamuri de minciună.  

În Liebling, precum se vede, spațiile de 
joacă și cele destinate activităților sportive, sunt 
mai bine îngrijite decât multe din cele aflate în 
Timișoara. Păcat că orașul capitală de județ, nu 
a avut și nu are parte de un primar cum sunt cei 
din paginile jurnalului nostru. 
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SANANDREI
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

Comuna Sânandrei pregătită pentru noul an școlar 2023-2024

   Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Elevi cu care ne mândrim

Noi performanțe la Clubul 
Sportiv Sânandrei

La Clubul Sportiv Sânandrei, 
la secția șah, elevul nos-

tru Nemeș Victor Nicholas a obținut 
locul I - secțiunea U9  la Cupa de Vară 
Smart Chess Sibiu! Felicitări!

u O nouă performanță 
a clubului sportiv din Co-
muna Sânandrei la discipli-
na Lupte, prin elevii noștri:  
Nichita Andreea, Nichita 
Andrei, Seder Andreea care 
au obținut locul I - medalii 
de aur și Ciobănița Denisa 
locul II - medalie de argint, 
la Memorialul Cearnau Pe-
tru. Felicitări tuturor!

Luni, 11 septembrie, 
clopoțelul a sunat și în 

comuna Sânandrei, invitându-și 
elevii în anul școlar 2023-2024, 
un an care promite o mulțime 
de aventuri și descoperiri atât 
pentru cei mici, cât și pentru cei 
mai mari! Sălile de clasă frumos 
aranjate abia au așteaptat să-și 
primească elevii.

Le dorim succes tuturor!
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DETA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

„Deta muncește și obține bani pentru dezvoltare!“
Ec. Petru ROMAN - Primar al orașului Deta

și ne vom concentra asupra fondurilor eu-
ropene, iar orașul nostru se va dezvolta în 
continuare.

Care sunt priorităţile pe care le aveţi 
pentru sfârşitul anului?

Prioritățile pentru ultima parte a acestui 
an sunt investițiile și cofinanțările proiec-
telor europene, dar, la fel ca și în anii trecuți, 
nu se vor neglija alocațiile financiare către 
învățământ, sănătate sau culte religioase.  
Derulăm, în această perioadă, proiecte cu 
finanțare europeană în valoare de peste 25 
de milioane de lei. O parte dintre proiectele 
depuse spre finanțare pe diferite axe au fost 
aprobate și lucrările au început, fiind acum 
în diferite stadii de execuție. Lucrăm la un 
proiect care se referă la crearea unui sistem 
inteligent de transport în orașul Deta prin 
amplasarea în localitate a 15 stații pentru 
transport în comun și a două automate pentru 
bilete. Un alt proiect de peste 5 milioane de 
lei prevede construcția unei piste de biclete 
care va lega orașul Deta de satul Opatița. 
Nu în ultimul rând, vreau să vă spun despre 
proiectul de aproape 5 milioane de lei prin 
care se va realiza transportul public în oraș și 
în zona periurbană prin achiziția unui auto-
buz și a unui microbuz electric pentru trans-
port în scop comunitar, dar şi alocările deloc 
neglijabile de fonduri în zona culturală, în 

sectorul de sănătate şi în educaţie. 
Am spus de multe ori că, pentru un 

primar bun scuza că nu sunt bani nu e 
acceptabilă. Sigur, toate administrațiile lo-
cale se confruntă cu problema fondurilor 
și cauzele sunt diverse, de la sabotaje poli-
tice la mici răzbunări personale sau crize 
economice. Primarul este ales și primește 
încrederea oamenilor tocmai pentru a rezol-
va aceste probleme și eu am făcut eforturi 
pentru a depăși lipsa de fonduri pentru pro-
iectele orașului nostru. În primul rând, am 
avut grijă să găsesc oameni care se știe și 
să vrea să lucreze în această zonă, deloc 
simplă, a atragerii fondurilor europene. Am 
găsit acești oameni și vreau să le mulțumesc 
din partea comunității pentru munca depusă, 
de multe ori peste orele de program. La fel 
de importantă este identificarea surselor de 
finanțare, a axelor pe care se distribuie fon-
durile europene. Am știut de fiecare dată să 
găsim aceste oprtunități și am scris proiecte 
care apoi au fost finanțate. Rezultatele încep 
să se vadă, și în anii care vor urma orașul 
nostru va trece prin transformări spectacu- 
loase, tocmai prin atragerea acestor fonduri  
europene. Cei care nu ne vor binele nu au 
decât să regrete. Deta nu așteaptă cu mâna 
întinsă. Deta muncește și obține bani pentru 
dezvoltare, și acest lucru este tot mai vizibil.

Clopoțelul a sunat încă o dată, anunțând 
începerea unui nou AN ȘCOLAR, pe 

care îl dorim liniștit și rodnic pentru toți cei 
implicați, direct sau indirect, în procesul de 
educație: cadre didactice, elevi, părinți. După 
o vară în care fiecare a reușit să adune amintiri 
prețioase, pe care le va purta în suflet mult timp 
de acum încolo, doamna toamnă a reamintit azi 
că un nou an școlar ni se așterne înainte.

Liceul Tehnologic “Sf. Nicolae” din Deta 
și-a deschis, cu aceeași căldură dintotdeauna, 
porțile, pentru toți elevii săi, de la bobocii de 
Clasă Pregătitoare, care azi au trecut prima oară  
pragul școlii, cu multă emoție, însoțiți de părin- 
ți și de învățători, până la elevii de clasa a XII-a,  
care, la sfârșitul acestui an, vor deveni absol-
venți, făcându-ne, cu siguranță, cinste, ca de 
fiecare dată, cu rezultatele lor și ducând numele 
liceului mai departe, la facultăți de prestigiu. 

Festivitatea de Deschidere a NOULUI AN 
ȘCOLAR a avut loc în curtea Școlii Gimnazia-
le a orașului, începând cu ora 9, care a devenit 
neîncăpătoare pentru mulțimea de părinți, elevi și profesori care au 
participat. Cu această ocazie, s-a ținut o slujbă de Te Deum, la finalul 
căreia preotul oficiant a ținut să aibă un scurt discurs în care a amintit 
cu emoție despre primele zile de școală ale sale. 

Slujba a fost urmată de cuvântul domnului primar al orașului 
Deta, care a felicitat conducerea liceului pentru un important proiect 

(Urmare 
din nr. trecut)

Care sunt pla- 
nurile dumnea-
voastră de viitor? 
La ce proiecte noi 

să ne aşteptăm în această frumoasă vară şi 
toamnă?

Am atras fonduri importante prin pro-
iectele depuse pe PNRR şi rezultatele nu 
vor întârzia să apară. Am făcut tot posibilul 
pentru a asigura orașului un buget solid care 
să ne permită să continuăm lucrările înce-
pute, dar să și creăm premisele și condițiile 
pentru începerea de noi proiecte care să 
asigure dezvoltarea armonioasă a orașului. 
Facem, în continuare, eforturi să accesăm 
fonduri, în principal prin proiecte europene, 
dar nu neglijăm nicio sursă de bani, care 
ar putea contribui la finanțarea proiectelor  
pe care le avem. Din păcate, nu pot să spun 
lucruri bune despre instituția publică pe care 
ar trebui să ne bazăm în fiecare an și mă re-
fer la Consiliul Județean Timiș. Nu suntem 
singura localitate din Timiș care se lovește 
de modul discreționar în care se împart ba-
nii publici de la această instituție. Bugetul 
nostru este bine structurat și ne descurcăm 
și fără acești bani. Vom merge mai departe 

Început de an școlar - în Deta
Prof. Ioana MILOș

câștigat de liceu Tineri pentru Cooltură finanțat 
prin PNNR oferind asigurări, în continuare, cu 
privire la colaborarea dintre primărie și liceu. 

De asemenea, reprezentantul Consiliului 
Elevilor, Cosmin Ceorcea, a ținut un scurt dis-
curs, în care a invitat bobocii claselor a IX-a la 
tradiționala activitate din a doua zi de școală, 
în care aceștia vor fi ghidați pas cu pas de co-
legii lor mai mari, într-un tur al liceului, dar și 
al cunoașterii și al autocunoșterii. 

Doamna director a liceului, profesor Ioa-
na Miloș, a ținut, de asemenea, să menționeze 
încă o dată importanța educației în viața 
fiecăruia dintre noi, invitându-i pe elevi să se 
depășească și în acest an pe ei înșiși, profitând 
de cunoștințele pe care școala le oferă, atât de 
necesare pentru viață. 

“Educația este cea mai puternică armă 
care poate schimba lumea” sunt binecunoscu-
tele cuvinte ale lui Nelson Mandela, iar școala 
reprezintă leagănul educației. 

Deci, având această armă pentru a lumina 
întunericul vieții, să profităm cu toții de ea și să ne dăruim priceperea 
în tot ceea de facem, contribuind la transformarea lumii într-una mai 
bună. 

Liceul Tehnologic “Sf. Nicolae” vă dorește tuturor un nou an 
școlar liniștit și rodnic! Multe reușite!
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PETRIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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„La inteligența artificială dispare dumnezeirea!“

Pagină realizată de prof. Ana-Maria TAPANOV

Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

Domnule primar, ați văzut că se pune în discuție dacă 
inteligența artificială, robotul, ar putea înlocui omul în totalitate. 
Ce părere aveți?  

Nu, asta nu se va putea niciodată. Un robot nu îl va putea înlocui 
pe om în comunicarea afectivă, un robot nu va transmite niciodată 
emoție. Am putea spune că, prin crearea acestei inteligențe artificiale, 
omul vrea să se identifice cumva cu Dumnezeu. Am putea spune. Se 
pare că omul vrea să se apropie de perfecțiunea lui Dumnezeu prin  
această inteligență artificială. Aceasta are capacități superioare foar-
te înalte. Totuși, nu văd în stare ca omul să se apropie vreodată de 
perfecțiunea lui Dumnezeu prin crearea acestei inteligențe artificiale.  

Dacă tot am început acest interviu vorbind despre acest su- 
biect, vă întreb dacă credeți că inteligența artificială ar fi un peri-
col pentru omenire, că tot se vorbește pe această temă?  

Doamnă profesor, aș putea spune că omul prin progresul acesta 
necontrolat se îndreaptă spre autodistrugere.  

Nu este exagerat?  
Nu cred că este deplasat, nu cred că este exagerat dacă spunem 

așa ceva. Cred că se va ajunge la un punct culminant. Cândva se 
va crea o sincopă și civilizația actuală va dispărea sau poate va mai 
rămâne ceva. Riscul e maxim. Sperăm să nu fie într-un viitor prea 
apropiat, deși posibilitatea există. Este clar că această inteligență 
artificială se spune că poate fi infinită, că are capacității foarte mari 
pe când omul are o limită și în cunoaștere. Totuși, am putea spune 

că și capacitățile umane  pot fi infinite, fiindcă nu folosești decât o 
parte din creier.Vedeți dumneavoastră, la inteligența artificială dis-
pare dumnezeirea, duhul sfânt, suflu, viața, sentimentele și trăirile 
afective.  

Frumos ați spus: „La inteligența artificială dispare dumne-
zeirea!”  

Vă mulțumesc!  
Domnule primar Berari, pericolul este absolut. Chiar cei care 

au creat această inteligență artificială spun că deja a fost creată sa-
tana cu adresare la această inteligență artificială. Totuși, hai să ne 
apropiem mai mult de Petriș și să vă întreb cum a fost anul, până 
în acest început de octombrie, pentru primarul Berari și pentru 
Primăria comunei Petriș?  

Doamnă Tapanov, a fost o perioadă în care încet, încet au apărut 
rezultatele pentru care tot am luptat și am încercat să dezvoltăm 
proiecte de când am luat mandatul. Unele obiective începem să 
le implementăm, altele sunt aproape finalizate. A fost desigur și o 
perioada de scriere a proiectelor, de alergătură, de luptă cu birocrația. 
Toate astea nu se văd. Cetățenii vor rezultate. Avem foarte, foarte 
multe proiecte. E o listă mare.  

Dacă aveți o listă atât de bogată, știind că urmează să intrați 
într-o ședință de consiliu, vă propun să o desfășurăm la următoarea 
noastră întâlnire.  

Cu plăcere!

Mă bucură în dialogurile mele cu domnul Ionel Berari ușurința cu care se poate trece de la problemele 
legate de administrație, la cele de interes general. Așa încât, în conversația noastră din această lună, 

prima întrebare a fost legată de „IA”, care a devenit un termen generic pentru aplicațiile care îndeplinesc activități 
complexe și care înainte au necesitat o contribuție umană. Inteligența artificială fiind considerată un element 
central al transformării digitale a societății, devenind o prioritate pentru lumea de azi. Deși se preconizează că  
viitoarele aplicații vor aduce schimbări enorme, inteligența artificială este deja prezentă în viața noastră de  
zi cu zi.  

În a doua jumătate a lunii trecute la Casa Memorială „Eugen Popa și Eugenia Hagiu” 
din Săvârșin a avut loc „Noaptea Muzeelor la Sate“ sau „Nocturna Muzeală Rurală”, 

un proiect muzeal național inedit, unde în cadrul expoziției de desen și pictură au putut fi ad-
mirate lucrările copiilor din Petriș, realizate în atelierele de creație artistică. Pentru cei care nu 
ați putut fi prezenți, vă oferim în dar câteva din creațiile tinerilor artiști din comuna Petriș. La 
finalul acestei ediții, domnul primar a ținut să precizeze că: „Prin această interesantă expoziție 
se dovedește, încă o dată, că mediul rural a fost și rămâne un filon inepuizabil al artei. Felicit,  
cu acest prilej, copiii din comuna noastră, prezenți cu lucrări la acest proiect muzeal!” Demn 
de menționat este și faptul că acest eveniment a avut și sprijinul financiar al Primăriei comu-
nei Petriș.  

„Felicit, cu acest prilej, copiii din comuna noastră prezenți cu lucrări la acest proiect muzeal!“ 
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Pagină realizată cu sprijinul domnișoarei Adela POPESCU

LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

„Un eveniment memorabil datorită fiecăruia dintre voi, dragi cetățeni și, desigur, 
datorită fiecărui om implicat!“

Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova

La mijlocul lunii trecute, un eveniment cu 
totul special pentru frumosul oraș Lipo-

va, l-a reprezentat Zilele orașului Lipova, care a 
debutat cu ședința festivă de deschidere și înmâ-
narea diplomelor de excelență pentru cadrele di-
dactice și personalitățile orașului, în sala de ședințe 
a primăriei.  

A urmat parada de deschidere a evenimentului, 
din zona Pompieri spre Piața Libertății. Iar pe scena 
din Piața Libertății a avut loc deschiderea oficială 
a seriei de evenimente, prin intonarea Imnului 
Național, o slujbă religioasă și cuvântul domnului 
primar Florin Fabius Pera.  

Alăturăm imaginilor acestui eveniment și me-
sajul administrației locale:  

„Am petrecut împreună cu voi, cei mai dragi 
și frumoși cetățeni, trei zile de neuitat, trei zile care 
vor rămâne veșnic în amintirea și în inima noastră. 
Mulțumim cu tot sufletul tuturor celor care au fost 
parte din acest imens proiect și au făcut ca el să 
devină realitate: organizatori, artiști, dansatori, 
moderatori, sunetiști, celor care ne-au asigurat foto 
& video, pază și protecție, poliție, jandarmerie, 
poliție locală, pompieri și, nu în ultimul rând, tu-
turor sponsorilor, partenerilor și colaboratorilor. 
A fost o echipă imensă care împreună a reușit să 
rea-lizeze magie timp de trei zile. Ne înclinăm 
în fața tuturor și vă transmitem întreaga noastră 
recunoștință.  

Zilele Orașului Lipova ediția anului 2023 va 
rămâne un eveniment memorabil datorită fiecăruia 
dintre voi, dragi cetățeni și, desigur, datorită fiecărui 
om implicat.  

Ne revedem la următoarea ediție a Zilelor 
Orașului Lipova, împreună, cu toții!“
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 32  privind aprobarea tarifelor de colectare și trans-

port separat a deșeurilor reciclabile din deșeurile municipale și colectarea 
separată și transportul separat al deșeurilor reziduale din deșeurile munici-
pale practicate de către Retim Ecologic Service S.A. ale comunei Remetea 
Mare pe anul 2023; u Hotărârea nr. 33  privind rectificarea a II-a de buget 
local a comunei Remetea Mare; u Hotărârea nr. 34 privind aprobarea de 
modificare și completare a Hotărârii nr. 19 a Consiliului Local Remetea Mare 
privind extinderea colaborării comunei Remetea Mare cu ACOR Timiș; u 
Hotărârea nr. 35 privind aprobarea de eliberare a avizului de principiu și 
a acordului administratorului drumului pentru reabilitarea trecerilor la nivel  
de cale ferată amplasate pe teritoriul UAT Remetea Mare și mandatarea 
domnului primar Ilie Golubov în calitate de administrator; u Hotărârea 
nr. 36 privind procesul verbal al ședinței ordinare din data de 12 iulie 2023.

știri pe scurt

l Drumul de legătură dintre Ianova și lacul de acumulare, cu 
o distanță de 4 km, a fost reabilitat prin pietruire. Accesul la această 
zonă turistică este unul mult mai rapid și facil acum, iar în pădurea de 
lângă lac au fost create câteva trasee pentru plimbările pe bicicletă.

l După finali-
zarea lucrărilor de 
canalizare și pre-
luarea amplasamen-
tului din cartierul 
nou Remetea Mare, 
străzile din cartier au 
fost asfaltate. 

Vă mulțumim 
pentru răbdare și 
înțelegere!

l Drumul de legătură dintre Ianova și Bencecul de Sus, a fost 
și acesta reabilitat prin pietruire. Legătura dintre cele două localități 
este acum mult mai facilă.

Toamna este anotimpul ideal pentru a 
planta pomii fructiferi. Tot acum se 

culeg și merele. 
Iată câteva sfaturi pentru lucrări în 

livadă, obligatorii în luna octombrie, primite 
de la „Agrointeligența“, lider în informarea 
și susținerea fermierilor:

- îndepărtează toate fructele bolnave de 
pe ramuri sau de pe pământ, deoarece sunt 
purtătoare de infecții care pot acționa și în 
anul următor;

- îmbracă trunchiul merilor cu benzi de 

Lucrări în livadă în luna octombrie
lipici specific pentru a prinde omizile care 
vor distruge frunzele în primăvară;

- îndepărtează plasa de protecție din ju-
rul pomilor fructiferi pentru 
a permite păsărilor să prindă 
paraziții;

- în această perioadă se 
taie lăstarii care au rodit în 
timpul verii și se lasă lăstarii 
verzi pentru recolta de anul 
viitor, care se leagă pe cabluri de suport sau 
gărduleț;

- mută pomii de citrice în casă, într-un 
loc luminos, ferit de îngheț, departe de ven-
tilatoarele de aer rece sau radiatoare. Pentru 

acești arbori este indicat să 
reduci udatul pe perioada ier-
nii, dar nu lăsa pământul să se 
usuce în totalitate;

- când plantezi afin sau 
coacăz asigură-te ca ai un 
sol acid sau, ca alternativă, 

plantează-l în ghivece cu compost cu un  
nivel ridicat de aciditate.

Sfaturi duhovnicești
Arhimandrit Serafim ALExIEV

Dacă inima este indiferentă față de Dum-
nezeu, viața noastră duhovnicească este 

amenințată; la fel și rugăciunea, ea fiind cea mai vie 
expresie a ei. 

Unul dintre cei mai primejdioși vrăjmași ai omului este 
răcirea (indiferența) duhovnicească. Atunci, omul începe să se 
stingă duhovnicește. Iar dacă devine indiferent pe deplin, el 
moare duhovnicește. Morții sunt reci. Iată, de ce trebuie, în 
mod deosebit, să ne păzim de indiferența duhovnicească.
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Un nou an școlar - în Denta

Pagină realizată de prof. Luminița EFTENIE

Odată cu venirea toamnei, elevii s-au întors în bănci. În 
data de 11 septembrie, pentru aceștia a început un nou 

an școlar, iar festivitățile care au marcat acest moment la Școala 
Gimnazială Denta au avut loc dis de dimineață. Elevii cei mai 
mici, din Clasa Pregătitoare 
au fost întâmpinați în ritmuri 
muzicale, iar cei din clasa a 
V-a și-au luat la revedere de la 
doamna învățătoare pentru a se 
alătura colegilor din gimnaziu. 
Emoțiile au fost intense pentru 
aceștia.

Domnul director al Școlii  
Gimnaziale Denta, prof. 
Ion Jinaru a transmis parti-
cipanților la festivitate următorul mesaj:

„Dragi elevi, stimați profesori, stimați părinți, începutul unui nou 
an școlar este atât un moment inaugural, cât și unul plin de emoție, 
când retrăim bucuria revederii, după o vacanţă binemeritată, dar și 
investim speranțe, gândindu-ne să avem un an școlar cu rezultate 
frumoase, iar la momentul bilanțului, să avem motive de bucurie. În 

anul școlar trecut am traversat împreună perioade faste, dar și unele 
perioade mai dificile.

Suntem acum la începutul unui nou drum și cu toții ne dorim, 
evident, ca la finalul lui să atingem obiectivele pe care ni le propunem. 

Sunt sigur că, la fel ca și până 
acum, vom fi împreună pe 
acest drum, în efortul comun 
de a dezvolta un cadru cât mai 
propice pentru performanță în 
educație.

Vă doresc tuturor multă 
sănătate, putere de muncă și 
un an școlar foarte bun!“

Prezentul an școlar are 
36 de săptămână de cursuri 

și activități extracurriculare. Desfășurarea programului național 
„Școala altfel” și a programului „Săptămâna Verde” a fost stabilită 
în perioada 11 septembrie 2023 – 26 aprilie 2024. Pentru clasele a 
XII-a zi și a XIII-a seral și frecvență redusă, anul școlar are 34 de 
săptămâni de cursuri, iar pentru clasa a VIII-a, acesta prezintă 35 de 
săptămâni de cursuri și se încheie pe data 14 iunie 2024.

Ruga sârbească în Denta

Creștinii ortodocși ce respectă ca-
lendarul bisericesc pe rit vechi 

prăznuiesc în 28 august, Adormirea Maicii 
Domnului, sărbătoare religioasă căreia în  
popor i se mai spune Sfânta Marie cea  
Mare. 

În această zi, fiecare creştin este 
chemat la biserică să-şi ajusteze modul 
de viaţă şi atitudinea faţă de Dumnezeu şi 
faţă de aproapele său. Astfel, toţi creştinii 
sunt aşteptaţi la biserică să se roage, să se 
spovedească şi să se împărtăşească. 

Fiind vorba de fecioara Maria, un număr 
mare de doamne şi domnişoare îşi serbează 
ziua numelui. În această zi se încheie şi 
postul, iar creştinii au voie să mănânce ce nu 
au putut mânca în post.

Cu această ocazie, atât credincioșii 
sârbi din Denta, dar și oficialitățile comunei, 
cât și Sfinții Părinți s-au adunat la biserică, 
unde a fost oficializată o slujbă închinată 
momentului deosebit.
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de Ciprian Octavian APOSTOL

Neculae-Ioan POP - Primar al comunei Voiteg

„Părinții să nu uite niciodată că educația este legată strict de trei entități:
 familie, școală și biserică!“

Atent la bunul mers al comunei sale, edilul Voitegului are numai cuvinte de laudă pentru dascălii și elevii 
comunei. Întâlnindu-l, nici că se putea altfel, la festivitatea de deschidere a noului an de învățământ, 

domnia sa a acceptat un scurt interviu.  
poată sprijini accesul la educaţie pentru preșcolari și școlari din peste 
60 de comunități din județele Timiș și Arad.  

Domnule primar, știu că una din calitățile dumneavoastră este 
și aceea că practicați, ca să spun așa, mulțumire recunoștinței. Mai 
aveți pentru cineva, în acest context, un cuvânt de mulțumire?  

Desigur, pe lângă mulțumirile pe care le aduc societății Smith-
field România, țin să mulțumesc și Părintelui Giorgiev Dragan pentru 
rechizitele oferite în fiecare an copiilor noștri. Aș mai aminti cu acest 
prilej și de proiectul privind „Reducerea abandonului școlar la Școala 
Voiteg”, în valoare de 70.000 de euro, proiect sprijinit în mare măsură 

de echipa de specialiști de la „Edu Apps”, 
sprijin prin care școala noastră beneficiază 
de de cele mai moderne echipamente și  
platforme educaționale pentru aprofun-
darea lecțiilor. Putem spune că prin clasa 
inteligentă pe care am creat-o suntem 
conectați la „Școala Viitorului”, iar elevii 
noștri sunt încântați și dornici să vină la 
școală știind că vor avea cele mai atractive 
lecții folosind tabla inteligentă de ultima 
generație Samsung, cât și noile laptopuri.  

Mi-ați vorbit despre atâtea proiecte  
frumoase, despre oameni, despre insti-
tuții, mereu cu recunoștință, dar despre 
unul din proiectele dumneavoastră...  

Sprijinul pe care eu îl acord școlii face parte, în primul rând, din 
obligația mea de primar și de om al acestei frumoase comune. Dar, da, 
am accesat un proiect european prin PNRR privind dotarea cu mo-
bilier, materiale didactice și echipamente digitale a unităților de învă- 
țământ preuniversitar. Astfel că, în lunile ce vor urma, toate salile de 
clasă vor fi dotate cu mobiler școlar nou, cât și cu table inteligente, iar  
laboratoarele vor fi dotate cu mijloace materiale didactice moderne.  

Poate părea ciudat, dar, în finalul dialogului nostru, v-aș ruga 
să adresați un sfat nu elevilor ci părinților. Se poate?  

Domnule Apostol, părinții să nu uite niciodată că educația este 
legată strict de trei entități: familie, școală și biserică! 

„ Așa cum am promis, nu am ocolit nici satul Folea!“  
                                                                                                              Neculae-Ioan POP  

La recenta întâlnire avută cu domnul primar al comunei Voiteg, dincolo de subiectul dedi-
cat școlii, domnia sa a ținut să notez că: „Așa cum am promis, nu am uitat nicio clipă de 

necesitățile consătenilor mei din satul Folea, astfel că am reușit să atrag finanțări guvernamentale 
destinate infrastructurii acestei localități.”  

Referitor la alimentarea cu apă, domnul primar Niculae Pop a ținut să adauge că: „a fost apro-
bat studiul de fezabilitate și documentația tehnico-financiară aferentă pentru realizarea unor rețele 
locale de alimentare cu apă și, respectiv, canalizare,  
obiective ce beneficiază de finanțări prin programul 
Anghel Saligny.“  

Cât privește valoarea investiției în sistemul de 
aducțiune a apei, domnul primar ne-a spus că suma se 
ridică 3,7 milioane de lei, sumă din care bugetul local 
va asigura 31 de mii. În cazul rețelei de canalizare, suma 
bugetată este de 1,2 milioane de lei (inclusiv TVA), din 
care administrația locală va cofinanța o cotă de 474 de 
mii de lei.  

Domnule primar, mereu alături de 
școală!  

Și de școală, domnule Apostol! 
Începe un an nou pentru elevi...  

Da, și odată cu începerea noului an școlar s-a dat startul celei 
de a V-a ediții a proiectului „Școala, poarta spre un viitor educat”. 
În acest proiect, Parohia ortodoxă română „Sfântul Mare Mucenic  
Gheorghe“ din Voiteg în colaborare strânsă cu sora ei, parohia „Sfân-
tul Ierarh Andrei Șaguna“ din Emden-Ostfriesland din Germania, 
reprezentată de Preacucernicul Părinte Vlad-Cătălin Lia, au adus și 
azi bucurie și emoție copiilor din Voiteg.  

Au fost, după cum am văzut, 
pregătite...  

Pentru începutul de an școlar 2023  
-2024 au fost atent pregătite și dăruite 35  
de ghiozdane complet echipate copiilor  
din Școala Gimnazială Voiteg, dar și alte  
materiale didactice dedicate claselor  
primare, cum ar fi: top de hârtie, caiete 
specifice fiecărei clase, markere pentru 
tabla, ș.a.  

Ce mai urmează, domnule primar?  
Urmează ca la final de an școlar 

ocupanții primelor locuri din ciclul  
gimnazial să beneficieze de alte surprize 
plăcute spre recunoașterea meritelor lor!  

Domnule primar, ce puteți spune cititorilor noștri despre pro-
gramul „Din nou la școală”?  

Domnule Apostol, „Din nou la școală” este un program Smith-
field România. Un program de sprijin al accesului la educație şi de 
încurajare a performanţei şcolare adresat elevilor din comunităţile 
locale în vecinătatea cărora își desfăşoară activitatea. Astfel, școala 
noastră a beneficiat de 80 de ghiozdane și materiale didactice pentru 
învătământul primar și grădinițe. Programul și-a demonstrat valoarea 
în cei 16 ani prin extinderea sa către un număr din ce în ce mai mare 
de beneficiari. La ora actuală, Smithfield România este mândră să 

Din poezia frumoasă a lumii  
Am multe întrebări  

Radu GYR  
Am multe întrebări de pus, dar cui?
În ele urc pe-o scară tot mai-naltă, 
și dac-o-mbrac cu trandafiri în voaltă, 
tot eu mă-nțep prin ghimpii nesătui.
Spre tine fruntea crâncenă mă saltă 
și brațul se lungește-n pofta lui,
și talpa grea cu care vreau să sui
mă trage jos și mă scufundă-n baltă.
Mai beat de vrăji din mlaștină mă scol, 
incendiat de-o nouă întrebare.
Mă spăl – cu soare tânăr – de nămol, 
și-ncerc, pe trepte, altă cățărare, 
cu pumnii-nsângerați izbind în gol
și-n porțile de-a pururi sub zăvoare.  
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BUCURA-TE SI FA CE VREI!

 el mai important filosof al României, omul cu discipoli 
celebri, cu ani de închisoare comunistă la Jilava, a avut 
un fiu care s-a călugărit… Lui avea să-i scrie Constantin 

Noica o tulburătoare scrisoare, care rămâne o teribilă mărturie 
de dragoste și de credință. Scrisoarea pe care Constantin Noica 
i-a scris-o fiului său rămâne însă unul dintre cele mai frumoase 
și mai prețioase documente din istoria culturii și în fiecare dintre 
cuvinte răsună întreaga lui filosofie și toate chemările lumii.  

Scrisoarea către fiul lui, Rafail Noica 
„Ce poate fi în lumea voastră, dragul meu, că te-ai gândit să 

pleci din ea? Și sunt mulți – mi se spune – care se despart de ea, chiar 
dacă nu intră în ordin, ca tine. V-a mâhnit peste măsură lumea de azi? 
Ați găsit că o puteți sluji de dincolo de ea?  

Nouă, aici, ni se părea că lumea de azi nu mai poate fi boicotată. 
Este în ea ceva care urcă, și tot ce urcă e sacru. Popoarele ies acum, 
rând pe rând, din boicotul istoriei (cum spusese Blaga despre neamul 
acesta al nostru) sau ele ies din somn și animalitate. Dobitoacele și 
firea se primenesc. Ce e cu putință invadează, cu bogăția lui, lumea 
lui ce este – și omul însuși, care populează lumea cu noi și stranii 
făpturi, este pe cale să devină o nouă făptură, cu înzestrări sporite.  

Sună, poate, naiv optimist tot ce-ți spun. Lasă-mă 
atunci să spun lucrurile pe limba ta, care mi-e dragă și 
mie.  

În limba ta există o vorbă a trecutului care-mi pare, 
într-un fel, mai adevărată astăzi decât oricare alta. Este 
cea a lui Augustin, „iubește și fă ce vrei”. Căci, dacă 
iubești cu adevărat – s-a spus – nu mai faci ceea ce vrei, 
doar ce trebuie. Poate că lumea de azi e uneori smintită 
pentru că a despărțit pe „fă ce vrei” de „iubește”. Ea 
și-a luat toate libertățile și face tot ce-i place; dar nu 
iubește întotdeauna. Așa cum artistul modern adesea nu 
iubește cuvântul sau materia în care lucrează și aces-
tea se destramă în irealitate – în timp ce un Brâncuși,  
care-și iubea materia și o mângâia, făcea din ea aceea ce trebuie și 
este – omul modern trăiește scandalul libertăților și al inimii, pentru 
că nu stă sub „ordo amoris”.  

Să-l reînvățăm dragostea, ai putea spune, așadar; și cum orice 
dragoste adevărată este, până la urmă, dragoste către Dumnezeu, să-l 
restituim credinței. – Dar iată, aici se despart apele.  

Vorba lui Augustin este adevărată, dar abia în dezmințirea ei. 
Astăzi nu mai putem spune: iubește și fă ce vrei. Trebuie să spunem, 
cum s-a spus în fapt: cunoaște și fă ce vrei! De vreo trei veacuri așa 
simte omul modern și nu-i rămâne decât să-și ducă vorba până la 
capăt, așadar să intre în ordinea cunoașterii.  

Cunoașterea a pus într-adevăr pe om în intimitate cu lucrurile – 
într-o altă intimitate decât cea magică, mitică ori religioasă – și atunci  
omul modern începe să facă ce-i place. Poate reface substanțele anor- 
ganice, așa cum reface societatea; sau dublează realitățile cu „izoto-
pii” lor și lucrează asupra acestora ca asupra unei noi lumi. Face tot 
ce vrea: dacă vrea, face și arme atomice.  

Vei spune: le face, în fapt. Dacă ar iubi, nu ar face din astea, și 
atâtea alte nefăcute; să-i redăm, deci, comunitatea de dragoste. Dar 
omul de azi nu mai poate să nu cunoască. S-a întâmplat cu el ceva 
hotărâtor; s-a trezit în el o altă neliniște decât cea a inimii. Augus-
tin spunea: „cor irrequietum”. Omul modern, însă, e însuflețit de o 
„mens irrequieta”. Comunitatea de dragoste i-a devenit prea puțin.  

Și ce a ieșit din asta? A ieșit o lume care nu mai seamănă cu 
cea de până acum a bunului Dumnezeu. Gândește-te așa, concret: 
dacă bunul Dumnezeu ar spune astăzi unui Noe să-și pregătească 
arca fiindcă vine potopul peste răutatea lumii – oare ce ar pune în 
arcă Noe? Ar pune câte o pereche din fiecare soi de vietăți? Nu. 
Ar pune altceva, straniu de tot – câteva sticluțe cu acizi nucleici, și 
câteva calculatoare, și câteva pile electrice sau mai știu eu ce. Bunul 

Dumnezeu ar întreba: ce sunt astea? Și Noe ar răspunde: ce trebuie 
păstrat din lumea Ta, Doamne. Și ar putea să nu se mai urce nici el, 
Noe, în arcă.  

Lumea aceasta ne place ori nu, dar e lumea noastră. Și ea ne 
place undeva, căci e o lume a supunerii, a răbdării și a înfrățirii, 
între noi și cu lucrurile. Dar nu mai e o lume a dragostei. Este una a 
cunoașterii.  

Știu, în lumea dragostei se întâmplau lucruri adânci de tot: omul 
se înfrățea cu oamenii, se înfrățea cu firea și putea prelua, în creșterea 
lui spirituală, până și materia lipsită de simțire. Citesc câteodată  
Mineiurile Bisericii Ortodoxe, care-mi plac pentru limba lor 
românească fără pereche, și găsesc în Mineiul pe septembrie, la ziua 
lui Simion Stâlpnicul, rândurile acestea uluitoare: „Cuvioase părinte, 
de ar avea graiu stâlpul, n-ar înceta a vesti durerile, ostenelile și sus-
pinurile tale; însă acela nu el te ținea pe tine, ci mai ales umezindu-l 
tu, fericite, cu lacrimile tale, ca un pom îl țineai”.  

Ce minune de gând și de vorbă – pentru o faptă dincolo de orice 
judecată. Dar, se întâmplă ca acum, în lumea cunoașterii, nu omul 
singuratic și nu cu lacrimile sale, ca un pom, totuși, ține stâlpii lucru-
rilor și-i preia în creșterea sa.  

Este o altă înfrățire, cu lucrurile și cu oamenii. S-a sfârșit cu 
lumea aproapelui; este o lume a departelui nostru, 
cea în care trăim și se va trăi. Nu e o întâmplare că eu 
însumi îți scriu de departe, dragul meu, și că-ți scriu 
pe departe, nu de-a dreptul, ca și cum ai fi pentru 
mine doar unul din Rafailii lumii.  

Dar nu te dezaprob și nu i-aș dezaproba nici pe 
ceilalți, chiar dacă ar fi oaste și biserică, iar nu singu-
rateci. Nu vă dezaprob, chiar dacă m-aș teme că trăiți 
într-o lume gata făcută – și care nu mai are ce face.  

Pentru că aveți ce face. Aveți, tocmai pe linia cunoașterii. Ființa 
Domnului n-o puteți cunoaște și n-au cunoscut-o nici marii Părinți. 
Ființa lucrurilor încearcă s-o cunoască știința. Ființa ca ființă este de 
vreo 2500 de ani lotul gândirii filosofice. Ființa istorică, la rândul ei, 
o caută iarăși alții (ai citit vreuna din admirabilele cărți ale lui Mircea 
Eliade?).  

Vouă vă e dată ființa omului. E datoria voastră să spuneți despre 
om ceva mai adânc și mai adevărat decât pot spune sărmana psi-
hologie sau biata antropologie și biata istorie. Se legaseră nădejdi de 
științele acestea, dar nici una din ele n-a putut arunca în om sondele 
pe care le-a aruncat teologia, cândva.  

Veți consimți voi să vedeți în teologie o știință a omului? Veți 
înțelege să faceți din comunitățile voastre de dragoste comunități de 
cunoaștere? Veți consimți să nu spuneți nu unei lumi care urcă sau să 
spuneți, ca vechii greci, un nu care sa fie mai slab decât da?  

Eu nu am a-ți da lecții. Spre capătul vieții, văd că nu știu mai 
nimic. Dar când mă uit îndărăt, văd că e ceva sigur până și într-o  
viață ca a mea: e bucuria. N-am avut dreptate decât atunci când 
m-am bucurat. Omul e ființa care jubilează. Omul a făcut bucuria și 
a văzut că era bună.  

Dar nu te poți bucura cu adevărat dacă nu ai cunoaștere, dacă nu 
ai deschidere în lumină, dacă oamenii suferă, dacă sunt strâmbătăți în 
jurul tău, dacă sunt adevăruri neștiute în jurul tău, dacă nu vibrezi de 
toată bogăția lumii tale, dacă nu te desfeți cu joaca asta extraordinară 
a umanității din veacul nostru cu fluizii electrici și cu undele – dacă 
nu știi tot și nu iubești tot.  

Îmi vine atunci în minte că, dincolo de iubire și cunoaștere, ba 
cu ele cu tot, există o ordo gaudii. Și-ți spun numai: bucură-te și fă 
ce vrei !”  
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